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<Jonathan van noord
stagiair journalistiek
Jonathan (stagiair 
School voor Journalistiek) 
is – naar eigen zeggen – 
‘een man om rekening 
mee te houden’. 
Lees bijvoorbeeld zijn 
smakelijke cocktail-
verhaal op p.29.
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Tot juni loopt Ferdy 
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op p.4 en p.12.
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Kunt u een paar 
uurtjes missen?

Collecteer ook in de 
derde week van september.

Meld u aan op nierstichting.nl 
of bel 035 697 8050
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ER WORDT HEEL WAT AFGEREISD DOOR HR-STUDENTEN. VERREWEG DE MEESTE KILOMETERS WORDEN GEMAAKT MET HET OPENBAAR 
VERVOER. Maar of dat zo zal blijven, valt te bezien. Want alle studenten, ook de huidige, krijgen in 2016 te maken met de bezuiniging 

op de OV-studentenkaart. Wat er in de plaats komt van de OV-kaart is nog niet bekend, misschien een trajectkaart of een kortingskaart. 
Staatssecretaris Wilma Mansveld van Infrastructuur en Milieu moet de verschillende scenario’s nog uitwerken.o

Bron studentencijfers HR: facilitaire dienst, Toon de Jong, duurzaamheidcoördinator.
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VAAK ZIJN WE VOORAF ZO DRUK BEZIG MET 
DE ROOSTERS (we zijn al blij als ze überhaupt 
op tijd klaar zijn), dat we achteraf vergeten te 
kijken wat de kwaliteit van het rooster pre-
cies is. Zegt Bert Ardesch, de roosterspecialist 
van de Hogeschool Rotterdam. ‘Het is alsof je 
heel druk bent geweest met het bakken van een 
taart, maar achteraf vergeet te proeven.’
Bert Ardesch is manager bedrijfsvoering; sinds 
een jaar bij het Instituut voor Gezondheidszorg 
(IvG), daarvoor jarenlang bij het Instituut voor 
Financieel Management. Ardesch houdt er een 
eenvoudig-ingewikkelde werkwijze op na. Dat 
is: Alles heeft met Alles te maken.
Dat betekent dat je de samenhang tussen ver-
schillende processen moet zien. Dat lijkt een-
voudig, totdat je in de details van al die proces-
sen duikt en ziet hoeveel onderlinge verbanden 
er zijn.
Stel je voor. De curriculumcommissie heeft een 
uitstekend nieuw lesprogramma in elkaar gezet. 
Interessante lessen, onderlinge samenhang, ac-
tuele lesstof, etc. Maar het ‘past’ niet goed in 
het gebouw. ‘We hebben in dit gebouw maar 
één grote collegezaal’, zegt Ardesch. ‘Door één 
college te schrappen is het lesprogramma direct 
beter uitvoerbaar.’
Als manager bedrijfsvoering houdt Bert Ar-
desch zich graag met meer dan alleen de be-
drijfsvoering bezig. Dat komt, zegt hij, om-
dat ‘alles met alles samenhangt’. Dus bemoeit       
Ardesch zich ook met het curriculum. ‘Niet di-
rect’, zegt hij, ‘maar ik vraag de makers van het 
curriculum wel om rekening te houden met de 
uitvoerbaarheid.’
Zo heel vreemd is dat ook weer niet. De makers 
van een curriculum, meestal vooral docenten, 
houden ook rekening met de uitvoerbaarheid 
wat betreft het docententeam. En hun onder-
wijsmanager zal ook de kosten in de gaten willen 

houden. In feite is de roostergeschiktheid slechts 
één van de vele overwegingen waar de curricu-
lumcommissie naar zou moeten kijken. ‘Een 
goed rooster begint bij een tijdig en uitvoerbaar 
curriculum’, zegt Ardesch. 
 
wijzigingen
Als je eenmaal een goed rooster hebt, wil je 
niet dat het feestje verpest wordt door een 
schier oneindige reeks roosterwijzigingen. 
Echter, ook roosterwijzigingen zijn goeddeels te 
voorkomen. IvG doet dat door veel beter naar 
het conceptrooster te laten kijken. IvG laat de 
roostermaker en de onderwijsmanager verplicht 
alle conceptroosters van een opleiding van begin 
tot eind samen doorlopen. Niet telefonisch of 
per mail, maar samen achter hetzelfde bureau. 
Om ruis te voorkomen, zegt Ardesch. 

En dan streng zijn. ‘Als het rooster gepubliceerd 
is, beperken we de mogelijkheid tot wijzigen. 
Na publicatie beslist in eerste instantie de roos-
termaker of hij wijzigingsverzoeken doorvoert.’ 
Uiteindelijk is de onderwijsmanager verant-
woordelijk, dat wel, maar deze kleine maatregel 
heeft nu al tot een ‘nadrukkelijke daling’ van het 
aantal mutaties geleid, aldus Ardesch. (Mutaties 
zijn niet alleen roosterwijzigingen, het zijn ook, 
in mindere mate, eenmalige aanvragen voor een 
lokaal voor bijvoorbeeld een vergadering.)
Het aantal mutaties bij IvG kwam wel boven de 
vijfhonderd per kwartaal uit, zegt Ardesch. ‘Ik 

vind iedere roosterwijziging die niet voortkomt 
uit calamiteiten er één te veel. En je kunt mij 
niet vertellen dat er ieder kwartaal zoveel cala-
miteiten zijn.’
Maar het kan ook beter, zegt Ardesch. ‘Alleen 
al met wat ad hoc-maatregelen loopt het aantal 
mutaties drastisch terug.’ Nu ook het curricu-
lum voor volgend jaar beter uitvoerbaar is ge-
maakt, kan het wat betreft de roosters van IvG 
alleen nog maar beter gaan. ‘We hebben bij IvG 
geen ruimtegebrek, zoals ze dat op de Kralingse 
Zoom hebben. Wij missen alleen een groot les-
lokaal, maar dat komt er in de zomervakantie 
waarschijnlijk bij.’

een goed rooster
Als alle processen en informatiestromen op 
orde zijn en er is op tijd een rooster, weet je 
nog steeds niet of het ook een goed rooster is. 
Dat moet je simpelweg zelf beoordelen. Proe-
ven, zoals de taart. De hogeschool geeft geen 
richtlijnen voor wat een goed rooster is, dus 
heeft het management van IvG zelf wat vuist-
regels opgesteld. ‘We streven onder andere naar 
wekelijks een vrij dagdeel en naar niet meer dan 
één keer per week ’s avonds les. Overigens mo-
gen eerste- en tweedejaars helemaal geen avond-
lessen krijgen van het bestuur van de HR.’
Ook belangrijk is het aantal lesuren op een dag. 
Een lesdag moet niet te lang en niet te kort zijn. 
‘We streven naar dagen van maximaal zes uur 
en minstens vier. Studenten willen niet voor één 
uurtje op school komen. En ze willen ook niet 
te veel tussenuren hebben.’ Ardesch pakt er een 
blaadje met de IvG-vuistregels bij en leest voor, 
‘maximaal drie tussenuren per dag, één dag in 
de week.’ Dan becommentarieert hij zichzelf: 
‘Eigenlijk is drie tussenuren wel wat veel, maar 
goed. Het geeft ons streven aan.’o   
Olmo Linthorst

Zo’n beetje alles wat binnen de hogeschool gebeurt, 
heeft invloed op het rooster. Hoe zorg je ervoor dat die verschillende invloeden 

samen een goed rooster maken? En wat is eigenlijk een goed rooster? 
In deel 7 van de roosterserie: de roosterspecialist.

Een goed rooster, wat is dat?

7
roosters

 ‘stUDEntEn willEn 
 niEt voor één UUrtjE 
 naar school komEn. 

 We  streven naar dagen 
 van vier tot zes uur.’ 
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KIEZEN EN NIET MEER GEKOZEN WORDEN. MET ANDERS GENOEGEN 
NEMEN. NIET MET MINDER, GEWOON MET ANDERS. Omdat je in tijden 
van crisis juist dat moet doen waar je misschien eerder niet aan dacht. 
Misschien zelfs wel voor huiverde. En iedere baan was er een.
Ik schreef het allemaal eerder. En zo belandde ik in een kledingwinkel. In 
de functie van shop-assistent schreef ik netjes op mijn LinkedIn-profi el. 
Ik keek bij mijn jaargenoten om te zien of mijn functie nu de meest 
belachelijke was. En kwam tot de constatering dat het wel meeviel. Ik 
bleef niet achter. Als je tussen de regels van al die mooie projecten van 
mijn studiegenoten heen leest, zie je er in kapitalen W E R K L O O S 
staan. Of: Z O E K E N D E. Ik ben niet de enige met een existentiële 
crisis, weet ik inmiddels. 
De functie shop-assistent had ik zelf verzonnen. Het klinkt als iets met 
verantwoordelijkheid. Winkelmeisje had ook gekund, hoewel ik meer 
een vrouw ben. De functieomschrijving: veel knielen en hielen likken. 
Maar dat had ik al gauw onder de knie. Het was als het verzamelen 
van ja's. Het was als een constante bevestiging van je aanwezigheid. 
Verkopen als een gek. Van alles, en vooral jezelf. Verkopen is vaak 
afgewezen worden. Verkopen is ook af en toe winnen. Ik hield het 
langer vol dan ik in eerste instantie dacht. 
Als vanzelf brak de lente aan. Het kiezen en niet gekozen worden 
resulteerde niet in met minder genoegen nemen. Ik mocht zelfs 
eisen, en ging van kledingwinkel nr.1 naar kledingwinkel nr.2. Geen 
droombaan, wel een baan. Voor een ander salaris, voor een prettigere 
omgeving, om niet meer te hoeven knielen. De blauwe envelop loste 
zich vanzelf op. De liefde was geen lul. Omdat het lente is, omdat als 
alles open is er van alles kan. Ik ben in ieder geval niet meer W E R K-      
L O O S en steeds minder Z O E K E N D E. In kapitalen ben ik nu: 
O N D E R W E G.o

Marjolein Stormezand studeerde in 2011 af aan de Willem de Kooning 
Academie (modevormgeving), werd Vogue Talent en exposeerde op de Dutch 
Design Week. Toch heeft ze nog geen ‘passend’ werk. En is daarnaar, meer of 
minder wanhopig, op zoek.

VEEL KNIELEN 
EN HIELEN LIKKEN
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    CIJFERS: 50.000.000 Het kabinet trekt 50 miljoen uit 
om de jeugdwerkloosheid te 
bestrijden.

15% van de jongeren 
is werkloos (jan. 2013)15 In 2011 was dat 

nog 9,8%.9,8

nieuws

en nog eens 25 miljoen gaat naar arbeidsmarktregio’s 
om jongeren aan de slag te helpen.25.000.000 25.000.00025 miljoen om jongeren langer door te laten leren 

in het mbo.

ALLE STUDENTEN, OOK DE HUIDIGE, KRIJGEN IN 
2016 TE MAKEN MET DE BEZUINIGING OP DE OV-
STUDENTENKAART. Het berichtje op bladzijde 6 van 
Profi elen 103 (‘Huidige studenten behouden OV-kaart’) 
klopt dan ook niet.
De verwarring ontstond ruim een maand geleden toen 
Tweede Kamerlid Mohammed Mohandis (PvdA) ver-
telde dat de nieuwe regels voor de OV-studentenkaart 
alleen voor nieuwe studenten zouden gelden. Maar een 
dag later trok hij die uitspraak weer in. Wat er in 2016 

in de plaats komt van de OV-kaart is overigens nog niet 
bekend.

Op pagina 5 van datzelfde nummer staat het berichtje 
‘HR-medewerkers minder tevreden dan op collega-
scholen’. Bij dit bericht is weggevallen dat de bench-
mark, de vergelijking tussen de hogescholen, is gemaakt 
door Zestor en in januari 2013 is verschenen. Zonder 
deze uitleg lijkt het bericht oud nieuws te bevatten.

 CARTOON: 
 NINA FERNANDE 
 STUDENT WdKA 

CORRECTIES EN AANVULLINGEN
Minister Kamp bezoekt RDM Campus

MINISTER KAMP VAN ECONOMI-
SCHE ZAKEN BRACHT ONLANGS 
EEN WERKBEZOEK AAN DE ROT-
TERDAMSE HAVEN. Kamp deed 
ook RDM Campus aan, waar hij 
sprak met studenten en onderne-
mers over het tekort aan technisch 
personeel in de regio. De minister 
noemde RDM Campus een goed 
voorbeeld van samenwerking tus-
sen studenten en ondernemers om 
dit probleem op te lossen.F
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Partijen in de 
medezeggen-
schapsraad?

DE SCHEIDENDE STUDENTLE-
DEN VAN DE MEDEZEGGEN-
SCHAPSRAAD, yENTL van 
Heest en Niels Holswilder, 

hebben vlak voor hun 
afscheid gepleit voor het 

invoeren van een partijen-
stelsel. Studentleden van de 
cmr worden nu individueel 
gekozen. ‘Met een partijen-

stelsel willen we zorgen voor 
meer continuïteit in de raad; 
oud-raadsleden kunnen dan 
actief blijven voor de partij’, 

legt Niels uit. Yentl: ‘Zo’n 
partij voelt zich verantwoor-
delijk voor het werven van 

nieuwe raadsleden, gaat 
campagne voeren en 

organiseert ook scholing.’ 
de beste kandidaten mogen 
zich vervolgens verkiesbaar 
stellen. Niels en Yentl denken 
aan ongeveer drie verschil-

lende partijen. 
Lees ook het interview 

met Niels en Yentl op p.20.   

In FD Outlook, het kwartaal-
magazine van Het Financieele 
Dagblad, recenseert Guy bau-
wen (HR-programmadirecteur 
van het kenniscentrum inno-
vatief ondernemerschap) vijf 
publicaties die een onderne-
mer zou moeten lezen voordat 
hij internationaal gaat: over 
multicultureel managen, om-
gaan met expats, leiderschap 
in onzekere economische tij-
den en verdienmodellen in de 
internationale arena. 
Ga naar: digizine.fd.nl/
fd-outlook-special-februari2013/

5 MUST READS 
OVER INTER-
NATIONAAL 

ONDERNEMEN

BOEK: 
PRAKTIJKONDER-
ZOEK OP NIVEAU

ONDERZOEKER 
JOOP BERDING EN LECTOR 

TOBy WITTE van het kennis-
centrum talentontwikkeling 

schreven een boek om studen-
ten van de sociale opleidingen 

te helpen bij het afstudeer-
onderzoek. Zij beschrijven 
hoe onderzoek ‘in het echt’ 

verloopt – vaak met vallen en 
opstaan, dwaalwegen en dood-
lopende steegjes. Ze putten uit 
veel (Rotterdamse) praktijkca-
ses (afstudeeronderzoeken van 
bachelors en masters), geven 

tips en publiceren onderzoeks-
resultaten. Praktijkonderzoek op 
niveua: inspelen op onderzoeksdi-
lemma's bij sociale studies. Meer 
informatie: j.w.a.berding@hr.nl

SS ROTTERDAM: 
‘800 STAGEPLAATSEN 

IN 2012’ 
DE SS ROTTERDAM IS AFGE-
LOPEN JAAR GOED GEWEEST 
VOOR 800 OPLEIDINGS-, STA-
GE- EN LEERWERKPLEKKEN 
VOOR MBO, HBO EN WO STU-
DENTEN. Dat laat het horeca-
schip in een persbericht weten. 
‘Het stoomschip heeft vorig 
jaar 130 voltijd stagiaires van 
het mbo en hbo ontvangen van 
onder andere de Hogeschool 
Rotterdam en het Mondriaan 
College, maar ook korte stages 
(honderd leerlingen van het 
Scheepvaart en Transport Col-
lege voor het schoon schip pro-
ject), 44 snuffelstages en meer 
dan 150 leerlingen met school-
opdrachten.’
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BiJdELES...

‘ZULLEN WE BEGINNEN?’, VRAAGT MIRANDA VOLLAARD. DRIE DA-
GEN PER WEEK GEEFT ZIJ LES AAN DE ROTTERDAM ACADEMy, het 
onderwijsinstituut waar de AD’s onder vallen. De andere twee da-
gen geeft zij les op het Zadkine. Alsof ze zelf net van kantoor komt, 
staat Vollaard voor de klas. Keurig verzorgd in witte blouse, krijt-
streepbroek en pareltjes in haar oren. ‘Kom op, tas van de bank en 
je jas uit. We hebben de verwarming aan.’ de handtassen van de 
meiden maken plaats voor een blocnote en fl esjes water.
de les van vandaag staat in het teken van de stage. Eigenlijk is het 
geen stage want het gaat om een project van zeventig uur buiten de 
lestijden om. ‘Een volledige stage van vijf dagen per week op een 
kantoor kost voor een tweejarige opleiding te veel tijd’, vertelt Vol-
laard. daarom moeten de twee jongens en vijftien meiden van klas 
1E offi cemanagement zelf met een idee komen om beter te wor-
den in organiseren, presenteren, onderzoeken en communiceren. 
dat kan iets heel kleins zijn, zoals het geven van een babyshower, 
of een grotere klus zoals organiseren van een benefi etavond. Een 
project binnen een bedrijf behoort ook tot de mogelijkheden. ‘Maar 
wij van de havo zijn broekies voor bedrijven!’, zucht Jette. Voor het 
kleinere deel havisten in de klas blijkt het toch moeilijk om zonder 
werkervaring door bedrijven serieus te worden genomen. ‘Willen 
jullie de diploma-uitreiking anders organiseren?’, vraagt Vollaard 

aan Jette en haar buurvrouw. de twee meiden zien dat voorstel 
wel zitten. ‘Maar het is wel een heel verantwoordelijke taak hoor’, 
waarschuwt Vollaard.  

 ‘PROBLEEMPJES’  
Als de klas de stages bespreekt, blijkt dat de studenten allemaal 
verschillende projecten willen gaan doen. Michelle komt helemaal 
uit breda voor deze opleiding en is al begonnen met een project 
in de rechtbank. Lorenzo, een van de twee jongens in de klas, wil 
een boksgala organiseren. ‘Ik heb alleen nog wat probleempjes me-
vrouw. Geld en een locatie gaan toch wel moeilijk worden.’ Vollaard 
knikt begripvol en hij krijgt te horen dat ze na de les zijn probleem-
pjes even bespreken. Mariam doet vrijwilligerswerk bij een moskee 
en Patrick is leidinggevende geworden bij een supermarkt. 
Na drie kwartier zijn de stages besproken en weet de klas hoe en 
waarop hun project wordt beoordeeld. dat het eindcijfer niet hoger 
dan een acht kan worden, zint een van de meiden niet. ‘Wil jij dan 
een tien halen?’, grapt een ander. de hele klas moet erom lachen. 
‘Het zit erop’, zegt Vollaard. de blocnotes worden dichtgeklapt en de 
handtassen verschijnen weer op tafel.o   Jonathan van Noord

Wat AD's precies zijn lees je hiernaast.

Ze komen net van 
de havo of het mbo 
en willen hun 
managementvaar-
digheden uitbreiden. 
Voor hen geen 
vierjarige bachelor 
maar een praktijk-
gerichte tweejarige 
AD (associate 
degree). Profi elen 
schoof aan bij een 
college van de AD 
offi ce-management 
op de Rotterdam 
Academy. 

DE STAGE 
DIE GEEN STAGE 
BLEEK TE ZIJN

nieuws

WAt ZiJn AssoCiAte degrees?
Associate degrees (AD’s) zijn tweejarige hbo-opleidingen. 
de Ad is vooral bedoeld voor mbo’ers die best nog willen 

doorstuderen, maar niet voor een vierjarige hbo-bachelorop-
leiding kiezen en voor mensen met een baan die weer een 

studie willen oppakken. bij de Hogeschool Rotterdam worden 
de Ad’s aangeboden door de Rotterdam Academy (RAC).

Welke Ad’s kun je volgen bij de Hr?
• Arts en crafts (voltijd)

•Engineering (voltijd, deeltijd en duaal)
•ICT (voltijd en deeltijd)

•Maintenance & mechanics 
(voltijd en deeltijd)

•Management in de zorg (deeltijd)
•Offi cemanagement (voltijd en deeltijd)

•Ondernemen (voltijd en duaal)
•Onderwijsondersteuner (gezondheidszorg en 

welzijn, en technische beroepen) (deeltijd)
•Pedagogisch-educatief medewerker 

(voltijd en deeltijd)

Voor wie en door wie?
Voor wie zijn de Ad’s bedoeld? 
Studenten met een mbo-4 of havo-diploma.
Er werken zowel mbo- als hbo-docenten bij de RAC. 
de mbo-docenten werken ook als 
studieloopbaancoach. 

Wil de rotterdAm ACAdemY groeien?
Elsemieke Heins, directeur van de Rotterdam Academy: ‘Ja, ons doel 

is om in 2015 1500 AD-studenten te hebben. We hebben nu acht 
opleidingen, we willen graag dat dat er vijftien worden. In het 

tienpuntenplan van het college van bestuur, Focus, is vastgelegd dat 
de hogeschool de Rotterdam Academy verder wil uitbouwen.’ 

HoeVeel Ad-studenten ZiJn er?
In het collegejaar 2012-2013 kozen 450 studenten voor een 
associate degree. Een jaar daarvoor waren dat er nog 160. 
driekwart is afkomstig van het mbo, een kwart van de havo. 
Het aantal aanmeldingen voor het studiejaar 2013-1014 liep in 
maart al naar de tweehonderd.

8 vragEn ovEr 
tweejarige hbo-opleidingen

De Hogeschool Rotterdam heeft negen associate degree opleidingen, 
Ad’s, die in een apart onderwijsinstituut worden aangeboden. Wat zijn dat eigenlijk: Ad’s? 

deze en zeven andere vragen over associate degrees.

Waarom een aparte organisatie?
de Rotterdam Academy is een samen-

werkingsverband van Hogeschool 
Rotterdam met de ROC’s Albeda College 

en Zadkine. Heins: ‘We willen de AD’s 
met een eigen gezicht in de markt 

zetten, zichtbaar maken dat een Ad echt 
wat anders is dan een bachelor. 

bovendien dragen de drie organisaties 
gezamenlijke verantwoordelijkheid en 

dat gaat het beste door die vorm te 
geven binnen een eigen organisatie, 

gehuisvest aan de Pieter de Hoochweg. 
dat betekent inderdaad dat we een 

eigen opleidings- en curriculumcommis-
sie hebben, een instituutsmedezeggen-
schapsraad en een beroepenveldcom-

missie. de examencommissie is van de 
bachelor en bewaakt de kwaliteit van 

de diploma’s. de HR heeft de licentie en 
is verantwoordelijk voor de kwaliteit 

van het onderwijs.’ o

Dorine van Namen

stromen er veel studenten door naar de bachelor?
Heins: ‘Dat weten we nog niet. de Rotterdam Academy 

bestaat pas sinds 2011. Over de doorstroom kunnen we 
pas volgend jaar meer zeggen.’

Hoe Zit Het met de studiefinAnCiering en de CollegegeldtArieVen?
AD-studenten hebben, ook als ze 48 maanden prestatiebeurs hebben ontvangen tijdens hun 
mbo-opleiding, recht op 48 maanden prestatiebeurs voor het hbo. 24 maanden daarvan zijn 

beschikbaar voor een Ad. besluit een student na een Ad nog een voltijd bachelor te gaan volgen, 
dan zijn er nog 24 maanden prestatiebeurs over. besluit een student na de eerste Ad een tweede 
Ad te gaan volgen, dan krijgt hij daarvoor geen prestatiebeurs meer. Een Ad-student betaalt het 
wettelijk collegegeld. Ook als hij een tweede Ad of aansluitend een bachelor besluit te volgen, 
betaalt hij het wettelijk collegegeld. Pas ná de voltijd bacheloropleiding – en dan ook nog eens 

afhankelijk van de opleiding die je kiest – betaal je mogelijk het instellingscollegegeld van 7.250 
euro voor het studiejaar 2013-2014. bron: dUO 

Het wettelijk collegegeld voor AD-opleidingen voltijd, deeltijd en duaal is gelijk aan dat van de bachelor. 
Voor het collegejaar 2013/2014 is dat respectievelijk 1.835 (voltijd) en 1.517 (deeltijd) euro. 
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AnnELiES 
SiP

 GELEERD OP DE HR: 
 ‘De VAR is een gedegen vakopleiding. 

 Ik was echt klaar voor de praktijk.’ 
 GEMIST OP DE HR: 

 ‘Ik had meer medische theorie willen
 hebben, bijvoorbeeld over infectieziektes.’

CV 

2011-heden: 
verloskundige 
(zzp’er), o.a. bij 
Verloskundigen 
Praktijk Randweg
2012-heden: 
echoscopist bij 
bovenmaas 
prenataal
2012: 
post-hbo echosco-
pie (Inholland)
2010-2011: 
verloskundige 
(zzp’er) in Utrecht
2010: 
minor in Guatemala
2006-2010: 
Verloskunde 
Academie 
Rotterdam
2006:
diploma 
gymnasium, Ede

VERLOSKUNDIGE ZIJN IS EEN DANKBAAR BEROEP. Je helpt 
mensen bij misschien wel de belangrijkste klus in hun leven: 
het krijgen van een kind. Als je in Rotterdam-Zuid werkt, krijg 
je dan als dank bijvoorbeeld een Feyenoord-shirt cadeau.
Annelies Sip is opgegroeid in Lunteren op de Veluwe, maar 
heeft haar hart verpand aan de mensen van Rotterdam-Zuid. 
‘Na mijn afstuderen werkte ik als verloskundige in Utrecht. 
Omdat ik zo jong was, moest ik me enorm bewijzen tegen-
over de groep hoogopgeleide ouders. Op zich ging dat me 
goed af, maar in Rotterdam-Zuid voel ik me meer op mijn 
plek. Hier zijn de mensen toegankelijker en minder kritisch, 
maar is er ook veel sociale problematiek. Ik schat dat onge-
veer tien tot vijftien procent van onze cliënten tienermoeder 
is en we hebben ook veel negentienjarigen. Er is soms grote 
armoede: zwangeren die hun eten halen bij de Voedselbank, 
mensen die diep in de schulden zitten, Polen die hier niet 
verzekerd zijn en contant moeten afrekenen. We hebben ou-
ders in onze praktijk die problemen hebben met alcohol en 
drugs. Er wordt veel geblowd, en dan niet alleen door de 
vader of partner maar ook door de zwangeren zelf.’
 
GEEN THUISBEVALLINGEN
Als verloskundige op Zuid verkoopt Sip geen roze wolk. ‘Een 
kind krijgen is bijzonder en mooi, maar voor sommige vrou-
wen is zwanger zijn heel ingewikkeld. dan gaan wij het niet 
mooier maken dan het is, maar proberen wij de moeder en 
haar ongeboren kind zo goed mogelijk te begeleiden. Als een 
zwangere bijvoorbeeld drugs gebruikt, melden wij het gezin 
nog tijdens de zwangerschap aan bij het AMK, het Algemeen 
Meldpunt Kindermishandeling. Zij gaan dan aan de slag met 
de problemen in het gezin.’
Maar Annelies Sip ziet niet alleen maar sociale problema-
tiek op Zuid: ‘Ik kom ook bij gezinnen die met een zwanger-
schap van twintig weken alles pico bello in orde hebben en 
de babykleertjes gewassen en gestreken in de kast hebben 
liggen. Maar een huisbezoek later ben ik weer bij een moe-
der die 41 weken zwanger is en nog geen babybedje heeft. 

Aan liefde ontbreekt het vaak niet. Er spelen andere, diepere 
problemen.’
Thuisbevallingen doet Sip nauwelijks. ‘We werken vooral in 
het ziekenhuis of in het geboortehotel. dat is een cultureel 
ding; veel vrouwen van allochtone afkomst bevallen niet 
thuis. Maar vaak heeft het ook te maken met huisvesting. We 
hebben hier veel bovenwoningen waar je niet makkelijk weg 
kan als er complicaties zijn. Thuisbevallingen doen we eigen-
lijk alleen als het spoed is; stortbevallingen waarbij je nog 
net op tijd komt aangescheurd om de baby op te vangen.’

BEVALLEN BIJ DE MAyA’S
Het maakt Annelies Sip niet uit. Ze is opgeleid om haar werk 
overal, in alle omstandigheden, uit te voeren. Tijdens haar 
minor op de VAR deed ze dat zelfs in Guatemala bij de Maya’s. 
‘Soms is de natuur mild. Ik heb weleens met een barende 
vrouw achterop een pick-up truck gezeten, op weg naar het 
ziekenhuis vijf uur verderop. En dat liep gewoon goed af.’
Haar voornaamste taak ter plaatse was het opleiden van lo-
kale vroedvrouwen. ‘Ze hebben veel ervaring, maar weinig 
medische kennis. Ze dachten bijvoorbeeld dat meconium, dat 
is de eerste poep na de geboorte, een vreselijke infectie was 
die bestreden moest worden met eucalyptusbladeren. door 
dit soort misverstanden weg te halen, konden we veel winst 
behalen. Ik zou later graag nog eens teruggaan naar een ont-
wikkelingsland.’
Maar Sip wil in de toekomst óók maat worden in de maat-
schap waar ze nu als zzp’er werkt. doordat ze na de VAR 
een opleiding tot echoscopist heeft gedaan, brengt ze een 
extra bevoegdheid de praktijk in. Gelukkig is ze pas 24 jaar 
en heeft ze tijd genoeg om al deze dromen te realiseren. 
‘Toen ik achttien was, wilde ik het liefst kinderarts worden 
en dacht ik dat verloskundige zo’n net-niet medisch beroep 
was. Nu vind ik het werken tussen de eerste en tweede lijn 
juist zo mooi. Het is nooit saai of alledaags; elke bevalling is 
weer spannend, elke bevalling is weer de allerbelangrijkste 
die er is.’o   

tot 2010: Verloskunde 
Academie Rotterdam
Nu: verloskundige en 

echoscopist
 

AFGESTudEERd 

EEN VAN DE MEEST INTERESSANTE DINGEN IN DE PSyCHO-
LOGIE VIND IK DE ONLOGISCH LIJKENDE ONBEWUSTE LO-
GICA VAN MENSEN. 
Mensen overschatten zichzelf systematisch, denken bijna al-
tijd dat ze leuker, slimmer en competenter zijn dan ze in wer-
kelijkheid zijn. Het voordeel daarvan is dat je al snel begint 
aan een taak die te moeilijk is, maar die je je al doende eigen 
maakt. Waardoor het een self-fulfilling prophecy wordt: zie je 
nu wel dat ik het best aankon? 
Een ander verschijnsel is dat mensen geneigd zijn tot 
‘zelfhandicappen’. De week voor de toetsen starten, worden 
studentenhuizen gesopt, telefoontjes gepleegd en achterstallige 
klusjes gedaan die al tijden liggen te wachten op een geschikt 
moment. Het voordeel van zelfhandicappen is dat het altijd 
werkt. Als je de toets niet haalt, kun je de schuld geven aan 
het feit dat je er ook weinig aan hebt gedaan. Je zelfbeeld blijft 
intact, je bent niet dom, het is de schuld van de situatie. Haal 
je de toets wel, dan blijkt dat je gewoon slim bent en weinig 
tijd voor je studie nodig hebt. 
Sowieso leggen de meeste mensen met een positief 
zelfbeeld de oorzaak van wat dan ook buiten zichzelf. 
Hebben ze de toets niet gehaald, dan was de toets te moeilijk, 
de vragen te gedetailleerd of de docent legde de stof niet goed 
uit. In de psychologie noemen we dat extern attribueren. 
Halen ze de toets wel, dan was de toets niet te makkelijk, nee, 
dan hebben ze hard geleerd, zijn ze intelligent en capabel. 
Successen schrijven ze toe aan zichzelf om hun eigen positieve 
zelfbeeld in stand te houden. En dit noemen we, je raadt het 
al, intern attribueren.
De meeste mensen zijn zich niet bewust van deze 
mechanismes. Gelukkig weet ik er nu alles van. Klagen de 
studenten dat de toets te moeilijk was, dan weet ik dat ze 
extern attribueren en moeten ze maar harder studeren voor 
de hertoets. Halen mijn studenten goede cijfers, dan prijs ik 
mezelf om mijn briljante lessen…o

Anne-Marit Dannijs is lerarenopleider maatschappijleer bij 
de Hogeschool Rotterdam en studeert psychologie.

ONLOGISCHE LOGICA

ANNE-MARIT dANNIJS COLUMN
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BEVALLEN OP zuID
Ze is 24 jaar en 
heeft al meer dan 
355 bevallingen 
gedaan. 
Ze werkte in 
Utrecht, tussen 
de advocaten 
en dokters, in 
Guatemala bij 
de Maya’s en nu 
in de schaduw van 
de Kuip, hartje 
Rotterdam-Zuid.

NEGATIEF BSA DOOR FAALANGST 

SLECHTS DRIE PUNTEN HEEFT ZE NODIG OM HET NEGA-
TIEF BINDEND STUDIE ADVIES AF TE WENDEN  VOOR DE 
OPLEIDING VRIJETIJDSMANAGEMENT. De directie van de 
opleiding houdt de poot stijf en geeft de studente toch een 
negatief bsa. Volgens de studente is echter geen rekening 
gehouden met haar persoonlijke omstandigheden. Zo heeft 
haar moeder ernstige psychische problemen waardoor ze 
niet ‘optimaal heeft kunnen presteren’ en heeft zij zelf last 
van faalangst voor het vak fi nancieringsmodellen. Laat dat 
nu net het vak zijn dat ze nodig heeft om haar propedeuse 
te halen. 
daarom pleit de studente ervoor dat zij zich laat helpen 
met haar faalangst waardoor zij het vak fi nancieringsmo-
dellen wél met succes kan afronden en haar propedeuse 
alsnog kan halen.
De instituutsdirectie vindt dit niet verstandig. Uit het ver-
leden van de studente blijkt namelijk dat zij al sinds 2007 
aan de Hogeschool Rotterdam studeert. bij haar eerdere 
studie facility management kreeg ze ook al een negatief 
bsa. Ondanks de persoonlijke omstandigheden van de stu-
dente, vindt de instituutsdirectie dat het tot tweemaal toe 
niet halen van een propedeuse een goede graadmeter is 
voor haar niveau.
Maar het college van beroep is van mening dat de insti-
tuutsdirectie de persoonlijke omstandigheden van de 
studente niet genoeg heeft meegewogen bij het geven van 
het studieadvies. daarom vindt het college een negatief 
bsa ongegrond. de studente mag dus aan haar faalangst 
gaan werken en haar studie voortzetten.o    
Jonathan van Noord

 KLACHT VAN:  

studente vrijetijdsmanagement 
 TEGEN:  

instituutsdirectie 
Willem de Kooning 
Academie
 UITSPRAAK:  

GEGROND
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‘Ik heb gekozen voor het honoursprogramma om op te 
vallen. Normaalgesproken rol je als een nummertje uit 
je studie en door het honoursprogramma hoop ik geen 
nummertje meer te zijn. Zo ben ik aantrekkelijk voor de 
arbeidsmarkt. Op deze manier heb ik ook een netwerk 
opgebouwd waar ik normaal niet snel in terecht zou 
komen.
‘Ik streef altijd naar een negen maar als ik het erg druk 
heb, wil ik gewoon mijn toetsen halen. Een hoog cijfer 
of certifi caat na het halen van een vak zie ik als een 
beloning voor mijn inzet. Hoge cijfers vind ik belangrijk, 
maar voor mij blijven het toetsmomenten. dat vind ik 
ook het nadeel van een cijfer: Je ziet op een diploma 
nooit de reden waarom iemand bijvoorbeeld laag heeft 
gescoord. daarom zou ik ook liever geholpen willen 
worden door een arts die een 5,5 op zijn diploma heeft 
staan maar wel tien jaar werkervaring heeft, dan door 
een arts met een acht die nog maar net is begonnen.’

ACHTERGROND 

 Cijfers zijn belangrijk. Je wilt toch liever geholpen worden door een arts met tienen 
op zijn eindlijst dan door een arts met zesjes. Toch voorspellen cijfers maar weinig, 

zegt de neuropsycholoog. En het blijven momentopnames. 
WAAROM DAN TOCH DIE AVERSIE TEGEN ZESJES? 

Profi elen legde de vraag voor aan studenten, een recruiter en een wetenschapper.

Een 5,6, 
so what?

ACHTERGROND
 Tekst: Olmo Linthorst & Jonathan van Noord Illustratie: Ferdy Remijn  

‘EEn langzaam groEiEnDE boom 
kan ook de hoogste Worden.’

‘het Beste 
in ieMand 

naar Boven 
halen DoE 
jE niEt mEt 

toEtsEn.’

 DE HONOURSSTUDENT 

PETER VAN DER EIJK, 
vierdejaars 
honoursstudent 
accountancy

 DE ZESJES-STUDENTEN 

Nabil: ‘Iedereen haalt zesjes. Vrienden en klasgenoten, 
dat is de cultuur hier.’
Jonathan: ‘de studie is best pittig, daarom ben ik wel 
tevreden met een zes of een zeven.’
Nabil: ‘Studenten beginnen te laat met leren. Er zijn zoveel 
andere leuke dingen. En ik werk vier dagen.’
Jonathan: ‘Als iedereen achten of negens zou halen, zou ik 
dat zelf ook proberen.’
Nabil: ‘Ja, dan moet je aan de bak. Maar ja, we halen 
allemaal zesjes. Hebben studenten die tienen halen 
soms geen hobby’s? Voor mijn favoriete vakken haal ik 
overigens wel vaak hogere cijfers.’
Jonathan: ‘Ja, dan ben je gemotiveerder. Ik moet 
misschien ook meer tijd aan mijn studie besteden, maar 
ja… Het is al voldoende. Minimale moeite, maximaal 
resultaat. Ik denk alleen wel dat werkgevers ook naar 
cijfers kijken. bij een acht zien ze dan misschien meer 
ambitie.’ 

Nabil: ‘In het begin denk je altijd: Ik ga harder 
aan school werken. In eerste instantie heb je 
die ambitie. Maar uiteindelijk komt het er niet 
van. beland je weer op je werk, achter de tv, 
of bij vrienden. Maar als werkgevers naar mijn 
cv kijken, telt werkervaring ook mee. Ik ben 
leidinggevende in een supermarkt. dan draag je 
verantwoordelijkheid en volg je cursussen.’
Jonathan: ‘Misschien kan ik op mijn cv zetten 
dat ik aan mijn conditie werk op de sportschool. 
Je lichaam fi t houden is ook belangrijk.’
Nabil: ‘Als je advies zou willen van een fi scaal 
jurist en moest kiezen tussen iemand met zesjes 
of iemand met een acht, dan kies je toch voor 
de acht. die met een acht zal de stof beter 
begrijpen. Nog liever heb je iemand met een 
zes en tien jaar werkervaring. Eigenlijk telt 
werkervaring zwaarder. Maar om aan het werk 
te komen, moet je misschien toch hoge cijfers 
kunnen laten zien.’ 

 DE RECRUITER 

Voor zijn werk als recruiter is Jan Willem Gille 
dagelijks in de weer met cv’s, motivatiebrieven 
en sollicitaties. Hij vindt dat bij starters op de 
arbeidsmarkt de cijferlijst tot op zekere hoogte 
belangrijk is. ‘Het zegt iets over je verleden en 
over je gedrevenheid. Een acht straalt immers 
ambitie uit. Maar al snel na je eerste baan wordt 
er veel meer gekeken naar je werkervaring, 
afgeronde opleidingen en denkniveau. Ik denk 
ook niet dat het slecht is om een zes te halen. 
Zelf was ik een student die bij een zeven het 
gevoel had dat ik te veel had gedaan. Hoge 
cijfers zeggen ook niets over werkervaring. 
Ik heb tijdens mijn studie altijd taxi gereden. 
door die nachtelijke ritten heb ik zoveel 
mensenkennis opgedaan, dat leer je op geen 
enkele school. 
‘Het gaat om kennis, vaardigheden en instelling. 
Kennis kan je altijd later nog tot je nemen, denk 
aan zelfstudie. Het zijn de vaardigheden en je 
instelling die je succesvol maken.’

 DE WETENSCHAPPER 

Het is de slagzin van Jelle Jolles: Een langzaam 
groeiende boom kan ook de hoogste worden.
‘die metafoor slaat ook op de zesjescultuur. 
Toetsen worden te belangrijk gevonden. Je 
moet jongeren niet vastpinnen op wat ze 
toevallig gevraagd wordt in een toets. Je toetst 
heel vaak niet wat een kind kan. We zien bewijs 
dat het brein tot ver na je twintigste rijpt, 
misschien wel tot je dertigste. Als iemand nog 
jong is, kun je dus onmogelijk vaststellen wat 
iemands eindniveau is. 
‘Je kunt hard leren voor een toets en de stof al 
snel weer vergeten zijn. Maar het gaat niet om 
die toets; daar leer je niet voor. Je leert voor 
ervaring, inzicht en kennis. Een toets is niets 
anders dan een hulpmiddel waaraan je kunt 
zien of je op de goede weg bent. Het beste 
in iemand naar boven halen, doe je niet met 
toetsen. Je moet de intrinsieke motivatie van 
studenten aanspreken. Voor sporten heb je die 
motivatie ook nodig. Je gaat ervan zweten, het 
kost moeite en je krijgt er spierpijn van. Toch 
doen veel jongeren het. Waarom zou dat niet 
in het onderwijs kunnen?’o

Op jellejolles.nl staan meer publicaties en artikelen over 
excellentie in het onderwijs.

JELLE JOLLES is universiteitshoogleraar 
neuropsychologie aan de Vrije 
Universiteit Amsterdam en directeur van 
onderzoekscentrum LEARN!, dat onderzoek 
doet naar leren en neuropsychologische 
ontwikkeling.

JONATHAN (18), 
eerstejaars fi scaal recht

JAN WILLEM GILLE, 
recruiter bij Human Capital Partners

NABIL (26) 
eerstejaars fi scaal recht



‘IK WAS NET ACHTTIEN JAAR 
TOEN IK MIJN EERSTE TATTOO 
LIET ZETTEN. Het is er één van 
Afrika, op mijn rug, omdat 
ik geboren ben in Zuid-
Afrika. Toen ik acht jaar was, 
verhuisden we naar Nederland. 
Nog steeds hou ik heel veel 
van Afrika, maar omdat ik nu 
ook hier geworteld ben, heb ik 
kleine tulpen in de tattoo laten 
verwerken. dat laat mijn band 
met beide werelden zien.
‘Ik heb al van jongs af aan iets 
met tatoeages. Maar ik ben 
niet iemand die alleen maar 
wil versieren; een tattoo moet 
wel ergens voor staan. de tekst 
op mijn buik is een eerbetoon 
aan mijn vader die overleed 
toen ik vier jaar oud was en 
mijn stiefvader die twee jaar 
geleden stierf. Er staat ‘Live 
by faith not by sight’, een 
bijbeltekst uit Korinthiërs. 
door die tattoo te laten zetten, 
sloot ik een moeilijke periode 
af en bijna elke keer als ik 
‘m zie denk ik even aan mijn 
vader en stiefvader.’
Ook de zwaluwen in de 
kersenbloesem op haar zij 
hebben hun eigen symboliek. 
‘Eén zwaluw voor de mensen 
die er nog zijn en één voor de 
mensen die ik ben verloren. 
binnenkort wil ik op mijn 
andere zij een vogelkooi 
tatoeëren waaruit drie 
zwaluwen wegvliegen, om te 
laten zien dat mijn moeder, 
zusje en ik onze eigen weg 
gaan. Het liefst zou ik ook een 
‘sleeve’ hebben, maar omdat 
ik ga werken in de zorg is dat 
geen goed idee. Nu kan ik nog 
een uniform aantrekken en dan 
ziet niemand er iets van.’

Sun 
de Jager (21)

Tweedejaars 
fysiotherapie

TATTOOS: 
vier stuks (rug, 

sleutelbeen, zij, buik)
PRIJS: 

bij elkaar ongeveer 
1000 euro

bIJ: 
Inkstitution, 

Rotterdam

 Fotografie: Levien Willemse  Tekst: Esmé van der Molen & Dorine van Namen  

Beeldreportage

 

TATTOO HR
Wat hebben oud-wereldleiders 

als Kamal Ataturk, J.F. Kennedy en Churchill 
gemeen met Patty brard? 

Het antwoord: een tatoeage. 
Ook op de HR lopen veel studenten en medewerkers 

met tattoos rond. Voor het oog van de camera 
stropen zij hun mouwen en broekspijpen op, 

en vertellen hun verhaal.



HESTER SIERA HEEFT EEN BFF, 
EEN BEST FRIEND FOREVER. 
ZE KENT HEM AL VANAF DE 
BASISSCHOOL EN EEN PAAR 

JAAR GELEDEN ONTSTOND HET 
IDEE OM SAMEN EEN TATTOO 
TE LATEN ZETTEN. ‘We kozen 
het oneindigheidsteken, een 

soort liggende acht. Het is een 
bekend symbool, maar wij 

lieten ons inspireren door het 
teken van de Maori uit Nieuw-

Zeeland. We vonden het allebei 
tof om een keer een tattoo 
te laten zetten, en hiermee 

konden we ook nog onze – zeg 
maar oneindige – vriendschap 

bezegelen. 
‘We vonden het leuk om 

het te laten doen bij Henk 
Schiffmacher. Zelf wilden we 
het teken kleiner en dunner 

laten zetten, maar Schiffmacher 
overtuigde ons ervan dat we 
dat juist niet moesten doen. 

Nu ben ik heel blij met het 
formaat en het “ambachtelijke” 

van de tattoo.’ Voor Hester 
blijft het bij deze ene tatoeage. 

‘Er zijn dingen die je gedaan 
moet hebben in je leven. Voor 
mij hoorde het zetten van een 
tattoo daarbij. Maar hier houd 

ik het bij.’

Hester 
Siera (25)

Administratief 
medewerker IGO

TATTOO: 
op de voet

PRIJS: 
100 euro

bIJ: 
Henk Schiffmacher 

himself

Wietske 
Sugendro (45)
Senior administratief 
medewerker IGO
TATTOO: 
drie, o.a. op de pols
PRIJS: 
ongeveer 250 euro
bIJ: 
een particulier 

HAAR EERSTE TATTOO NAM 
ZE TOEN ZE DERTIG WAS, 
OM UIT TE PROBEREN OF ZE 
HET IETS VOND. Een tweede 
tattoo volgde, net als de eerste 
verborgen onder kleding. 
Pas daarna durfde Wietske 
Sugendro een tattoo te nemen 
die iedereen kan zien, op 
haar pols. ‘Ik wilde iets met 
de namen van mijn dochters 
Kimberly en Samantha. Eerst 
kwam ik er niet uit omdat 
het zulke lange namen zijn. 
Toen heeft Kimberly een 
ontwerp gemaakt met alleen de 
voorletters. daar was ik gelijk 
heel blij mee en toevallig zijn 
het ook nog de initialen van 
mijn man. 
‘Ik heb nooit spijt gehad van 
mijn tattoos. Integendeel. de 
enige keer dat ik even moest 
slikken, was toen ik ging 
trouwen. de tatoeage paste niet 
echt bij mijn jurk. Maar spijt 
heb ik niet. Nee, óók niet als ik 
straks in het bejaardentehuis 
zit. Een gerimpeld lijf zonder 
tattoos is heus niet mooier dan 
mét. En ik kan dan nog zeggen 
dat ik heb gedaan wat ik zelf 
graag wilde.’

‘IK BEN HALF JAVAANS. 
OP M’N RECHTERARM IS 
EEN KRIS AFGEBEELD, EEN 
INDONESISCHE DOLK WAAR 
MySTIEKE KRACHTEN AAN 
WORDEN TOEGESCHREVEN. 
Elke Indonesische stad heeft 
een eigen lemmet en dit 
lemmet is van de stad van mijn 
voorouders. Onze familiekris 
is met mijn opa meegegaan 
in zijn graf, die heb ik helaas 
nooit met eigen ogen gezien 
want m’n opa was al dood toen 
ik werd geboren. 
‘Op m’n linkerarm zie je een 
afbeelding van een tweemaster. 
M’n andere opa was schipper. 
de twee tatoeages laten m’n 
familiegeschiedenis zien, ze 
symboliseren wie ik ben.
‘Ik heb nog geen concrete 
plannen voor meer tattoos. 
Ik heb wel een concept in m’n 
hoofd dat de tatoeages met 
elkaar kan verbinden. Op m’n 
rechterarm staan naast de 
kris ook aarde-elementen. M’n 
linkerarm symboliseert water. 
Ik kan dus nog door met de 
elementen lucht en vuur.
‘Ik kan me niet voorstellen 
dat ik ooit spijt krijg van m’n 
tattoos, ik heb er goed over 
nagedacht voordat ik de 
beslissing nam. Nee, ook niet 
als ik tachtig ben.’ Lachend: 
‘Ik weet zeker dat mijn huid 
nooit slap wordt.’
Wil je je laten inspireren? 
Kijk dan op 
somequalitymeat.com 

Bruce 
Moerdjiman (26)
Medewerker kenniscentrum 
Creating 010 en freelance 
interactief ontwerper
TATTOO: 
op de onderarmen
PRIJS: 
Tattoo op rechterarm 
700 euro. Links: gratis. 
‘Een cadeautje van 
m’n vriend die ‘m 
ook heeft gezet.’
bIJ: 
Errol van Inkstitution, 
Rotterdam (rechterarm) 
en Hans Pasztjerik 
van Stay Classy Tattoo, 
Schiedam (linkerarm)



OP DE BINNENKANT VAN 
HAAR ARM STAAT:
Don’t remember the last day
Don’t cry for the future
In the past and in the future 
don’t believe
Live today and don’t lose in the 
wind your life

‘deze tekst was m’n eerste 
tattoo. Op m’n 26e werd 
ik ernstig ziek. Vanwege 
een zeldzame aangeboren 
aandoening heb ik een 
chronische nierziekte en ben 
ik doof. Ik heb geleerd om bij 
de dag te leven. de tekst is zo 
gezet dat ik ‘m zelf makkelijk 
kan lezen en is een soort 
mantra voor me. Een week na 
plaatsing werd ik opgeroepen 
voor een niertransplantatie. die 
operatie is goed gegaan en ik 
heb de nier gelukkig nog steeds. 
dat maakt die eerste tattoo 
extra bijzonder voor me.
‘de tweede is een uil omdat 
die wijsheid symboliseert en 
de derde is een boom waaruit 
vogels wegvliegen. dat staat 
voor loslaten. Eén kant van 
de boom is zwart, dat zijn 
de zware tijden, één kant is 
wit, dat zijn de goede tijden. 
die lichte kant is belangrijker 
geworden. Ik heb op dit 
moment meer te verliezen dan 
toen ik nog dialyseerde.
‘Ik hoor het gezoem van de 
tatoeagenaald natuurlijk niet, 
maar ik ruik wel de geur van 
het ontsmettingsmiddel. Het 
geeft me een goed gevoel 
dat een tatoeage zetten een 
‘ingreep’ is waar ik zelf voor 
heb gekozen. 
‘Ik was altijd al slechthorend 
en ben al lang ziek. Ik heb me 
vaak een buitenbeentje gevoeld 
omdat mijn leven anders 
verloopt dan dat van veel 
leeftijdsgenoten. de meesten 
werken van negen tot vijf, 
trouwen, krijgen kinderen. dat 
is niet mijn weg. Mijn tatoeages 
bevestigen mijn identiteit. Ik 
zal geen spijt krijgen, ik heb ze 
heel bewust laten zetten. Mijn 
lichaam is sowieso al niet meer 
ongeschonden. En als ik zo oud 
word dat m’n tattoos niet meer 
strak zijn, dan ben ik alleen 
maar blij.’

Darice 
de Cuba (31)
Webdeveloper bij 
Profielen
TATTOOS: 
drie tatoeages op 
haar linkeronderarm
PRIJS: 
bij elkaar zo’n 700 euro
bIJ: 
On Edge en Mad Science 
Tattoo, Den Haag

IN DE FILM THE 
AMERICAN ZIEN WE 

GEORGE CLOONEy 
VANAF DE RUG TERWIJL 

HIJ ZICH OPTREKT 
AAN EEN STANG. 

Zijn blote rug toont 
een zwarte, grafische 

vlinder. Ongeveer zo’n 
soort vlinder heeft 

Paul Toorop twee 
jaar geleden op zijn 

bovenarm laten zetten. 
‘Voor mijn overleden 

oma. Tijdens haar 
crematie zag ik overal 

vlinders. door deze 
tattoo heb ik het gevoel 

dat ik mijn oma bij 
me houd. Mijn zusje 

heeft precies dezelfde 
tattoo laten plaatsen, 

en als ons jongste zusje 
achttien wordt, krijgt zij 

‘m van mijn zus 
en mij cadeau.’

Op zijn andere arm 
staat een hart. Geen 

‘standaard’ hart, maar 
een hart dat eruitziet 
alsof het met balpen 
is getekend. ‘Ik vind 

het mooi dat het 
geschetst is. Alles kan 
nog gebeuren met dat 
hart. Misschien laat ik 

het inkleuren als ik ooit 
trouw.’ Zorgen over 

solliciteren met tattoos 
heeft Paul niet: ‘In de 

creatieve sector zie 
je zoveel mensen met 

tattoos. En ik denk niet 
dat ik ooit bank-
directeur word.’

‘BIS VINCIT qUI SE 
VINCIT’ STAAT ER OP 
ZIJN ONDERARM, 
EN HET BETEKENT 
ZOIETS ALS ‘WIE 
ZICHZELF OVERWINT, 
HEEFT EEN DUBBELE 
OVERWINNING 
BEHAALD’. Nick 
Veenstra liet deze 
tekst een jaar geleden 
tatoeëren. ‘Al van jongs 
af aan heb ik aanleg 
voor overgewicht. deze 
tekst was voor mij een 
extra motivatie om 
daar iets aan te doen 
en uit mijn comfortzone 
te komen. Ik let op 
wat ik eet en werk aan 
mijn conditie in de 
sportschool. dat komt 
natuurlijk niet door 
die tattoo, maar het 
is wel een manier om 
mezelf te stimuleren. 
Kort nadat ik ‘m had 
gezet, hoorden we 
helaas dat mijn vader 
de ongeneeslijke 
spierziekte ALS heeft. 
Hierdoor kreeg de tekst 
op mijn arm nog een 
extra lading. Als je net 
als ik kiest voor een 
tattoo met een verhaal, 
kun je er later geen 
spijt van krijgen. Ik ga 
zeker nog meer tattoos 
plaatsen. Niet om met 
mezelf te pronken, 
maar om een verhaal te 
vertellen; over mezelf 
en over de mensen van 
wie ik hou.’

Paul 
Toorop (21)

Tweedejaars 
communication and 

multimedia design
TATTOO: 

twee, 
op beide armen

PRIJS: 
totaal 220 euro

bIJ: 
Moose Tattoo, 

Rotterdam

Nick 
Veenstra (22)
Tweedejaars 
communication and 
multimedia design
TATTOO: 
één, op onderarm
PRIJS: 
150 euro
bIJ: 
Tattoo Laura, 
Vlaardingen
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DE TWEE STORTTEN ZICH OP GROTE DOSSIERS, STAKEN ER BERGEN 
TIJD IN EN WAREN ACTIEF BIJ LANDELIJKE STUDENTENORGANISA-
TIES. Na respectievelijk drie en tweeënhalf jaar namen de gedreven 
Niels (chemische technologie) en Yentl (maatschappelijk werk en 
dienstverlening) onlangs afscheid. 

HET GEMIDDELDE STUDENTLID DOET ZOIETS EEN JAARTJE. 
JULLIE NIET. WAAROM BEGONNEN JULLIE HIERAAN, 
EN WAAROM ZIJN JULLIE ZO LANG DOORGEGAAN?  
Niels: ‘Als student kun je achteroverleunen en afwachten. Maar als 
je goed onderwijs wilt, kun je daar ook zelf iets aan doen.’
yentl: ‘En we hadden het gevoel dat we iets nuttigs deden, kregen 
ontzettend veel voor elkaar en zagen dat er ruimte voor verbetering 
was.’
 
WAT KREGEN JULLIE DAN VOOR ELKAAR? 
WAAR ZIJN JULLIE TROTS OP? 
yentl: ‘Het meest trots ben ik op het IOI-dossier (over de 
totstandkoming van het Instituut voor Onderzoek en Innovatie, 
red.). daar ben ik heel intensief mee bezig geweest. Ik heb met veel 
betrokkenen gesproken en toen we een besluit moesten nemen, wist 
ik echt in detail waar we het over hadden. En het meest tastbaar is 
natuurlijk het rookbeleid. dat heb ik zelf bedacht en geschreven, en 
dat gaat nu echt leven.’
Niels: ‘Ik heb het belang van goed functionerende opleidings-
commissies op de agenda gekregen. In die commissies adviseren 
studenten en docenten de directie over de kwaliteit van het 
onderwijs. Het belang daarvan wordt weer echt gezien. dat is goed 
omdat juist zij weten hoe het gaat met de opleiding.’
 

JULLIE HEBBEN OOK VEEL GELEERD… 
yentl: ‘Ontzettend veel. bijvoorbeeld hoe je samenwerkt en hoe 
de politiek werkt. Ik heb ook een fantastisch netwerk opgebouwd, 
ik heb bijvoorbeeld het telefoonnummer van Rutte! dankzij mijn 
netwerk krijg ik ook banen aangeboden.’ 
Niels: ‘Wat ik geleerd heb? Hoe organisaties in elkaar zitten, hoe 
je adviezen schrijft, hoe je moet onderhandelen. En omdat ik bij 
landelijke organisaties kwam, leer je ook dat organisaties niet uniek 
zijn: op andere hogescholen hebben ze ook problemen met de 
roosters, en bedenken ze daar oplossingen voor.’
 
MET DEZE ERVARING LIGT EEN POLITIEKE CARRIèRE VOOR 
DE HAND. 
Niels: ‘Ik denk dat ik uiteindelijk wel iets in de politiek ga doen. Ik 
vind het goed om een maatschappelijk doel voor ogen te hebben. 
Welk doel weet ik nog niet.’
yentl: ‘Ik wil eerst ervaring opdoen als professional in mijn 
vakgebied, het social work. binnen een welzijnsorganisatie probeer 
ik mensen te begeleiden naar een baan of een dagbesteding. Het 
spreekt voor zich dat ik daarnaast ook politieke ambities heb. Lid 
zijn van de Tweede Kamer lijkt me geweldig.’
 
HEEFT JULLIE CMR-WERK NOG GELEID TOT STUDIEVERTRAGING? 
Niels: ‘Ik zit in mijn zesde jaar en het zevende jaar komt er zeker. Ik 
heb dus wel vertraging opgelopen, maar dat komt niet alleen door 
de cmr. Ik heb ook veel tijd aan sporten besteed.’
yentl: ‘Ik heb alleen een paar tentamens niet gemaakt vanwege cmr-
overleg; die moet ik nog een keer doen.’o   Jos van Nierop

Het nummer 
 van rutte 
in zijn mobiel

Een bijbaantje waarvoor je alleen wat vergaderingen bijwoont? 
Voor Yentl van Heest en Niels Holswilder – in pak mét stropdas – 
was het lidmaatschap van de centrale medezeggenschapsraad (cmr) 
veel meer dan dat. 

nieuws nieuws
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RICK VAN WOUDENBERGH (22) HAALDE HET VWO OP ZIJN SLOFFEN 
EN BEGON AAN EEN UNIVERSITAIRE STUDIE. MAAR DAT VIEL TEGEN. 
‘Ik had nooit geleerd om echt te studeren en te plannen’, vertelt de 
vierdejaars commerciële economie. ‘Achteraf denk ik dat ik gewoon 
nog niet volwassen genoeg was voor een universitaire studie. Daarom 
stapte ik na het eerste jaar over naar het hbo waar ik commerciële 
economie ging studeren in de verkorte vwo-route. Inmiddels ben ik 
een stuk volwassener geworden. Nu heb ik het gevoel dat ik wel klaar 
ben voor de universiteit.’
Rick schreef zich in voor de doorstroomminor van IBK (Instituut 
voor Bedrijfskunde). Als hij deze minor met goed gevolg afsluit, 
heeft hij komend studiejaar toegang tot een van de veertien masters 
aan de Rotterdam School of Management (RSM) van de Erasmus 
Universiteit. 
Joris van Haagen is als docent betrokken bij de minor. Hij legt 
uit hoe de doorstroomminor werkt: ‘Studenten volgen tijdens de 
minor het reguliere programma van de premaster bedrijfskunde 
op de RSM. Ze zitten in de collegezaal met eerstejaars van de 
universiteit en premasterstudenten, en volgen de meeste colleges 
op de universiteit. Bij IBK krijgen ze nog een paar ondersteunende 
modules, zoals statistiek en stakeholdersmanagement. Het grote 
voordeel hiervan is natuurlijk dat ze na afronding van de minor geen 
premaster meer hoeven doen. Studenten kunnen dan direct instromen 
in de master. Dat scheelt een heel jaar.’
En dat is goed nieuws, zeker nu premasters van een jaar onder 
het beleid van oud-staatssecretaris Zijlstra worden aangemerkt 
als tweede (bachelor)studie. Daarvoor mogen universiteiten het 
instellingscollegegeld vragen, wat veel hoger is dan het ‘gewone’ 
collegegeld. Niet alle universiteiten doen dat, maar ze mogen het wel.

DUBBELE SELECTIE 
Toch is deze buitenkans niet voor iedereen weggelegd. Om te mogen 
deelnemen aan de doorstroomminor vindt er een ‘dubbele selectie’ 
plaats: eerst door de HR, daarna door de RSM. Van Haagen: ‘Alleen 
studenten met een economische achtergrond mogen aan de minor 
deelnemen. Ze moeten minimaal een cijfergemiddelde hebben van een 
7 en op en top gemotiveerd zijn. Van de dertig aanmeldingen zijn er 
negen door de dubbele selectie gekomen. Een aantal bespreekgevallen 
dat bijvoorbeeld een gemiddelde had van een 6,7 of 6,8 is toch 
afgevallen. De universiteit is heel strikt.’

En dat is misschien ook wel terecht, want het programma van de minor 
is pittig. Studenten volgen niet alleen alle vakken van de premaster, 
maar studeren ook af in dat jaar. Van Haagen: ‘De premaster alleen al 
staat voor een heel studiejaar. Normaal loopt de minor tot februari en 
gaan studenten daarna de afstudeerfase in. Het was puzzelen hoe we de 
afstudeerstage in dat programma konden verwerken. Het vergde veel 
overleg met de examencommissies van de verschillende opleidingen, 
maar het is gelukt.’

50-55 UUR PER WEEK STUDEREN 
Rick van Woudenbergh heeft zijn bijbaan tijdelijk opgezegd om het 
volle studieprogramma te kunnen bolwerken. ‘Ik vind het ontzettend 
leuk. Ineens blijk ik ook enthousiast te worden van de wetenschappelijke 
vakken, zoals wetenschapsfilosofie. Maar ik moet er hard aan trekken om 
mijn afstudeerstage te combineren met de scriptie voor de premaster en 
de gewone vakken. Daarnaast moeten wij ook nog de GMAT afleggen 
(Graduation Management Admission Test, een soort toelatingstest voor 
MBA-studies, red.). Ik denk dat ik momenteel wel vijftig tot vijfenvijftig 
uur per week bezig ben met mijn studie. Toch vind ik het niet erg. Als 
ik het haal, heb ik de studieachterstand die ik door overstap naar het 
hbo had opgelopen, helemaal goed gemaakt. Bovendien heb ik op het 
hbo veel geleerd; ik merk tijdens de colleges op de universiteit dat ik 
daardoor echt een voorsprong heb.’o   Esmé van der Molen

Steeds minder hbo’ers kiezen ervoor om na hun afstuderen 
een master te volgen aan de universiteit. Voor wie de stap toch waagt, 

is de doorstroomminor een uitkomst, bijvoorbeeld bij IBK. 

De doorstroomminor
Hard werken, veel voordeel

GEEN DIRECTE DOORSTROOM, WEL VOORRANG
Naast de doorstroomminor biedt IbK ook een minor die voor-
rang geeft op de tweejarige master industrial ecology aan de 
TU delft. Vierdejaars mer-bedrijfskunde Pascalle van bergen-
henegouwen (21) volgt deze minor mvo (maatschappelijk ver-
antwoord ondernemen & organiseren). ‘Ik deed al het honours-
programma’, vertelt Pascalle. ‘Ik wil graag alles uit mijn studie 
halen. Sowieso ben ik al vanaf de middelbare school geïnte-
resseerd in maatschappelijk verantwoord ondernemen – mijn 
profielwerkstuk ging daarover – maar ik vind het ook prettig om 
alle opties open te hebben. Het is een voordeel dat je met deze 
minor voorrang hebt bij de master van de TU. Ik weet nog niet 
of ik daar gebruik van ga maken. Als er een goede baan beschik-
baar is, ga ik aan het werk. Maar zo niet, dan is doorstuderen 
een reële optie en kan deze minor goed van pas komen.’  

Doorstroomminoren HR
de HR biedt in 2013-2014 de volgende doorstroomminoren aan:

WO doorstroom
schakelminor bedrijfskunde
ontwerpen: architectuur/ontwerpen: stedenbouw
wetenschap en gezondheidszorg
educatieve minor

COM: 
IBK:
IGO:
IVG:
IVL:



‘Mijn onzekerheid 
houdt Me scherp’

FIDAN EKIz

 ekiz 

interview

 Tekst: Aaron van Wirdum  Fotografie: Hermanna Prinsen 
 Assistent fotografie: Loet Koreman  Visagist: Hilde Eisinga 

 journalist en prograMMaMaker 

 Fidan    
De Turks-Nederlandse Fidan Ekiz – je kent haar als tafeldame 

bij De Wereld Draait Door – voelt zich thuis in ons platte polderlandje aan de Noordzee. 
Maar veel van haar landgenoten doen dat niet. ‘Ik vind het jammer 

dat jongere generaties Turken zo losstaan van Nederland.’



24Profielen 25Profielen

FIDAN EKIz

DE CIJFERS LIEGEN ER NIET OM. Ongeveer vier 
op de tien Turks-Nederlandse studenten van de 
Hogeschool Rotterdam overwegen serieus om 
na het afronden van hun studie te emigreren 
naar het land waar hun ouders of grootouders 
ooit als gastarbeider vandaan kwamen, zo 
bleek in 2012 uit een onderzoek van het Turkse 
hogeschoolmentoraat Lale. Ook het jongere zusje 
van programmamaker, journalist, tafeldame en — 
natuurlijk bovenal — oud-Profielen stagiair en 
redacteur Fidan Ekiz (36) speelt met dit idee. 
Ekiz besloot daarom samen met haar zusje en 
haar vriendinnen naar Istanbul te rijden, en 
maakte hierover de VARA-documentaire Ik zie 
een verre reis.

WAAROM WILLEN ZOVEEL TURKS-
NEDERLANDSE JONGEREN ‘TERUG’ 
NAAR TURKIJE, DENK JE?
‘Er spelen economische factoren mee. In Turkije 
trekt de economie aan terwijl het hier juist 
slechter gaat. Maar veel leeftijdsgenoten van 
mijn zusje zeggen ook dat ze zich hier niet thuis 
voelen. doordat Nederlanders vrijer worden 
opgevoed, ontstaat er een kloof tussen hen en 
Turkse jongeren. Veel Nederlandse jeugd vindt 
het bijvoorbeeld vreemd als een Turks meisje 
geen vriendje mag hebben. dan vindt zo’n meisje 
het vaak prettig om vriendinnen te hebben die 
dat wel begrijpen. Andere Turkse meisjes dus. 
Mede daardoor blijven ze erg hangen in hun 
Turkse identiteit. Tenslotte heeft het volgens mij 
te maken met het verharde anti-islam klimaat 
in het land. de generatie van mijn zusje ziet die 
gepolariseerde samenleving misschien als het 
ware gezicht van Nederland.’

JE HEBT ZELF WELEENS GEZEGD DAT JE 
OPGELUCHT WAS DAT DE ‘FORTUyN-DISCUSSIE’ 
OP GANG KWAM.
‘Klopt, omdat je wel al voelde dat de spanning 
toenam. Autochtonen en allochtonen leefden 
een beetje langs elkaar heen. dat vond ik heel 
raar, maar het werd niet uitgesproken. dan kun 
je maar beter het debat voeren, zodat het out 
in the open is. Al vraag ik me nu wel af wat we 
eraan hebben gehad. Het heeft er vooral voor 
gezorgd dat Wilders veel macht heeft gekregen, 
en dat zijn ideeën salonfähig zijn geworden.’

VOEL JIJ OOK EEN AFSTAND TOT 
AUTOCHTONE NEDERLANDERS?
‘Nee, helemaal niet. Ik ben net zo Turks als mijn 
zusje, en vind het ook goed om mijn eigen cultuur 
en achtergrond te behouden. Maar ik geloof wel 
dat er een manier is om het te combineren met 
de Nederlandse cultuur. dat doe je niet door 
alleen maar Turkse televisie te kijken en naar 
Turkse feesten te gaan. Ik begrijp niet hoe je in 
Nederland kunt wonen zonder ooit Nederlandse 
kranten te lezen, of een Nederlands boek, of je 
druk te maken om wat er hier gebeurt. Je woont 
wel in dit land.’

ZEG JE DAT OOK TEGEN ZE?
‘Natuurlijk. Van sommige Turkse jongeren krijg 
ik dan het verwijt een landverrader te zijn. daar 
kan ik zo boos om worden. Ik ben juist géén 
landverrader; ik wil dat het goed met hén gaat. 
Ik wil dat zíj goed presteren.’

JE HEBT ZELF ALS CORRESPONDENT 
VOOR NEDERLANDSE MEDIA OOK 
EEN AANTAL JAAR IN TURKIJE GEWOOND. 
SNAP JE DAT VEEL GENERATIEGENOTEN 
VAN JE ZUSJE ERHEEN WILLEN?
‘Ze willen vluchten naar een andere cultuur, en 
verwachten dat Turkije – en daarmee bedoelen 
ze eigenlijk Istanbul – als een warm bad voor ze 
zal zijn. Maar dat beeld klopt niet. Ze idealiseren 
het. Ze kennen het land alleen van vakanties, 
wanneer ze geld hebben, en genoeg vrije tijd 
om allerlei leuke dingen te doen. Ze denken er 
niet over na hoe het zal zijn als je er echt gaat 
wonen. dan zal je geld moeten verdienen, een 
leven opbouwen. dat is niet makkelijk. Je ziet 
ook dat de meerderheid van de Turkse jongeren 
die het probeert een paar jaar later terugkomt.’

HOE HEB JIJ JE PERIODE DAAR BELEEFD?
‘Istanbul is een fantastische stad, dat heb ik 
altijd gevonden. Toen ik 21 was, heb ik er al een 
buitenlandstage gelopen voor de School voor 
Journalistiek. Ik had er de tijd van mijn leven. 
Maar toen ik er als correspondent ging werken, 
kwam ik erachter dat de stad ook een duistere 
kant heeft. Er is veel armoede, en het leven 
is daar veel zwaarder dan hier. Turkije is echt 
een land waar het recht van de sterkste geldt. 
bovendien merkte ik dat ik Nederlandser was 
dan ik dacht.’

WAAR MERKTE JE DAT AAN?
‘Veel meer dan in Nederland hebben ze in Istanbul 
een collectivistische cultuur. Het individu is daar 
onbelangrijk, privacy bestaat niet echt. Ik had 
bijvoorbeeld een buurman die vond dat ik een 
hoer was, omdat ik op mezelf woonde. binnen 
de kortste tijd stonden allerlei mannen vanaf 
de meubelmakerij aan de overkant van waar ik 
woonde bij mij naar binnen te gluren. daardoor 
was ik de hele tijd bezig te vechten voor mijn 
persoonlijke grenzen, ik moest constant mijn 
territorium afbakenen. Vroeger was ik best een 
verlegen meisje, nu ben ik harder geworden, ik 
durf sneller boos te worden. dat echte Turkse 
temperament, dat is daar wel naar boven 
gekomen. Ik kan nu vanuit het niets exploderen. Ik 
ben ook altijd bang dat ik mezelf een keer verlies 
op tv, dat die Turk in mij naar boven komt.’

DIE TIJD IN ISTANBUL HEEFT JE DUS WEL 
GEMAAKT TOT WIE JE NU BENT. 
ZOU DAT OOK NIET ZO KUNNEN ZIJN 
VOOR DE JONGERE GENERATIE TURKSE 
NEDERLANDERS? 
MISSCHIEN IS HET JUIST EEN HEEL LEERZAME 
ERVARING VOOR ZE.

‘Misschien wel, maar ik werkte in Istanbul 
natuurlijk voor Nederlandse media, dus had 
ik nog wel een link met Nederland. dat is niet 
wat deze Turkse jongeren willen doen, zij willen 
daar een nieuw bestaan gaan opbouwen. Als je 
dan terug wilt, moet je weer van voor af aan 
beginnen. dat is zonde van je tijd. Je kunt beter 
meteen hier aan een carrière gaan werken.’

DACHT JE ER ZELF OP DIE LEEFTIJD 
OOK AL ZO OVER?
‘Ja, ik wist al op jonge leeftijd dat ik journalist 
wilde worden, en heb altijd veel geldingsdrang 
gehad. dat hebben veel Turkse Nederlanders 
van de tweede generatie, denk ik. Juist omdat 
onze ouders — de eerste generatie — hier als 
gastarbeiders kwamen, wisten zij wat een 

kansen we hier krijgen. daarom hebben zij ons 
geleerd om hard te werken. daarbij hadden we 
het idee dat we misschien terug zouden moeten 
naar Turkije als we het zouden verpesten.’

HEB JE DIE GELDINGSDRANG NOG STEEDS?
‘Ja, ik wil in alles wat ik doe de beste zijn, 
excelleren. Maar juist doordat ik vaak niet het 
idee heb dat ik dat ben, werk ik extra hard. 
Mijn onzekerheid houdt me scherp. Wanneer ik 
vroeger zei dat ik correspondent wilde worden, 
werd ik uitgelachen. Maar het is wel gelukt. 
daarna zei ik dat ik bij de tv wilde werken, 
dat is ook gelukt. Toen vroeg iemand me eens 
grappend of ik dan ook tafeldame wilde worden 
bij de Wereld draait door, en zelfs dat is gelukt. 
En wie ben ik nou eigenlijk?’

DENK JE DAT JOUW TURKSE ACHTERGROND 
JE SOMS OOK HEEFT GEHOLPEN?
‘dat zal soms ongetwijfeld hebben meegespeeld. 
Het heeft vast geholpen om deuren te openen. 
Maar daarmee alleen kom je er niet. Als je je 
werk niet goed doet, val je alsnog door de 
mand. Uiteindelijk moet je vooral hard werken 
en jezelf bewijzen. dat wil ik ook meegeven aan 
studenten van de Hogeschool Rotterdam. Als 
je iets wilt bereiken in het leven moet je echt 
een doorzetter zijn, luiheid is niet toegestaan. 
Tot je dertigste moet je neerzetten wat je neer 
moet zetten. Je doel voor ogen hebben, en niet 
afwijken van je pad.’

IS HET JE NOG GELUKT JE EIGEN ZUSJE 
OP ANDERE GEDACHTEN TE BRENGEN?
‘Zij heeft inmiddels een baan gevonden in 
Nederland, dus Turkije is voor haar voorlopig 
van de baan.’o

‘als jE iEts wilt 
bErEikEn in hEt lEvEn 
moet je een dooRzetteR 
zijn, lUihEiD is niEt 
toEgEstaan.’

interview

‘ik bEn altijD bang 
 Dat ik mEzElF 
 EEn kEEr vErliEs oP tv, 
 dat die tuRk in mij 
 naaR boven komt.’

Geboren in 1976 te Rozenburg…•	
Studeerde aan de Utrechtse School •	
voor Journalistiek en haalde daar in 
1997 haar diploma…
Liep haar eerste stage bij •	 Profielen, 
en werkte hier na haar afstuderen 
een jaar…
Ging daarna aan de slag bij de •	
regioredactie van Rotterdams 
Dagblad, werd correspondent in 
Istanbul voor GPD en RTL Nieuws, 
en was redacteur bij Pauw & 
Witteman…

Maakte de documentaires •	 Veerboot 
naar Holland (2011), waarin ze het 
verhaal vertelt van haar Turkse 
ouders die als gastarbeiders naar 
Nederland kwamen, en Ik zie een 
verre reis (2012), over de wens van 
haar zusje om te emigreren naar 
Turkije…
Was panellid bij het •	
discussieprogramma Vrouw & 
Paard, en is nu regelmatig tafeldame 
bij De Wereld Draait Door…
Twitter: @Fekiz76•	

FIdAN EKIZ…
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 Tekst en fotografi e: Esmé van der Molen 

IN DE KEUZEGIDS VAN 2012 HAALDE DE OPLEIDING INDUSTRIEEL 
PRODUCTONTWERPEN (IPO) EEN SCORE VAN 62 PUNTEN. Goed 
voor plaats drie van de zes IPO-opleidingen die werden beoor-
deeld. Voor de meeste opleidingen zou zo’n gemiddelde score reden 
zijn om het goede te behouden en geen rigoureuze veranderingen door 
te voeren, maar IPO Rotterdam gooide het roer om. En de grote om-
mekeer kwam niet van bovenaf, vanuit het management, maar werd 
bedacht, verdedigd en uitgevoerd door de onderwijsmanager en haar 
zestien docenten.
IPO, dat sinds 2009 zijn thuisbasis had op RDM Campus op Heij-
plaat, verhuisde afgelopen september terug naar Academieplein, de 
locatie waar de opleiding negen jaar geleden in de kelder begon. 75 
procent van de lessen vindt nu weer plaats op deze gunstig gelegen 
locatie in de stad. RDM Campus, de technische buitenlocatie van 
de HR, maakte de verwachtingen voor IPO niet waar. Ondanks de 
state-of-the-art werkplaats, de industriële sfeer en de bedrijven die er 
gevestigd zijn. 

‘Ja, RDM Campus is een geweldige locatie’, zeggen docenten en de 
onderwijsmanager Mirjam van den Bosch van IPO, ‘maar het werkte 
niet meer voor ons.’ Van den Bosch legt uit: ‘Sinds wij in 2009 met ons 
meeste onderwijs op RDM Campus zaten, daalde de instroom. We 
gingen van honderd studenten in het eerste jaar naar tachtig, naar zes-
tig; het liep per jaar terug. We kregen een zwakkere concurrentieposi-
tie ten opzichte van andere IPO-scholen, en dan vooral de opleiding in 
Den Haag die vlakbij station Hollands Spoor is gevestigd.’

BOOT
Maar niet alleen de dalende instroom frustreerde het IPO-team. 
‘We kregen de uitkomsten binnen van de Nationale Studentenenquête 
en de Keuzegids. We zagen dat de studenttevredenheid over roosters 
afnam en dat studenten over het geheel genomen minder tevreden wa-
ren over de studiefaciliteiten. Enorm jammer, want onze scores voor 
‘inhoud opleiding’ of ‘voorbereiding loopbaan’ waren juist ruim vol-
doende. Bovendien waren wij als docenten zelf niet tevreden over het 
studierendement. Wat wij wilden verbeteren waren: bereikbaarheid, 
roosters en rendement.’
Laten we eens beginnen bij die bereikbaarheid. RDM Campus is 
te bereiken per auto, per bus (via Zuidplein) of per Aqualiner, een 
bootverbinding van de noordoever naar Heijplaat. Lange tijd ging 
de boot maar eens per uur. Vierdejaars Jeroen woont in Berkel en 
Rodenrijs en was in die tijd anderhalf uur onderweg. ‘Dat was waarde-
loos.’ En tweedejaars Pascale uit Hoek van Holland zat ook nog eens 
met niet-aansluitende treintijden. ‘Als dan ook de boot uitviel, wat 
regelmatig gebeurde, had ik gelijk veel vertraging.’
In 2011 ging de Aqualiner tweemaal per uur varen. Dat was een hele 
verbetering, maar geen oplossing. Docent Stephan Blom: ‘Op RDM 
Campus leefden studenten met het oog op de klok. Als hun les voorbij 
was, vertrokken ze meteen richting boot. Dat droeg bepaald niet bij 
aan het pedagogisch-didactisch klimaat.’
Onderwijsmanager Van den Bosch: ‘We hadden een perfecte werk-
plaats op RDM Campus. De praktijkvakken waren daar heel goed 
te doen. Maar om een gewoon college te geven, moesten docenten 
onevenredig veel energie leveren.’ In de winter was de voormalige 
loods koud. ‘Dan zaten we met jassen in de klas.’ In de zomer was het 
vaak te warm. En omdat RDM een maakplek is waar voortdurend 
wordt gezaagd, geboord, geslepen en een afzuiginstallatie aan staat, 
was er veel herrie. 

In 2009 ging de opleiding industrieel productontwerpen naar RDM Campus. 
Vier jaar later verhuisde IPO terug naar Academieplein. Reden: een dalende instroom 

en studenttevredenheid. Hoe zestien docenten en de onderwijsmanager zélf het tij 
proberen te keren, zonder dwang en drang van bovenaf. 

ACHTERGROND 

SHOWCASE IPO
Hoe een opleiding zijn identiteit 

zocht en vond

‘We gaan nu naar rdM 
als het meeRWaaRde 
heeFt voor het onderWijs.’

ACHTERGROND 

‘LAAtSt WAREN 
JONGENS AAN 
HEt VOEtBALLEN 
IN DE StuDIO. 
ze voeLen ziCh 
hier thuis.’
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uit in rotterdaM

Niets is zo lekker als een ijskoude cocktail na een drukke dag. 
Redacteur Jonathan trok zijn borreljasje aan, hees vriendinlief in een 

cocktailjurkje en ging als een ware James bond langs 
de drie leukste cocktailbars tussen de locaties van de hogeschool.

Bond in Blender
Gelegen aan de Schiedamse Vest 
is Blender de ideale opstap voor 
een avond uit. blender straalt 
naar eigen zeggen internatio-
nale allure uit en ik moet toege-
ven: dat klopt ook. Een moderne 
bar met strak interieur, maar 
toch knus door de leren intieme 
zitjes. de buitenlandse barman 
herhaalt met Italiaans accent 
mijn bestelling: een daiquiri 
voor mevrouw en een dry Mar-
tini voor meneer. de echte lief-
hebber herkent de favoriet van 
’s werelds beroemdste spion. 
Een groot misverstand is trou-
wens dat deze cocktail geschud 
(shaken) moet worden. Want 
alle doorzichtige sterke cocktails 
dienen, zo vertelt de barman, 
geroerd (stirred) te worden. 
Een absolute plus is de kennis 
en kunde van het barpersoneel. 
Het enige minpuntje: de interna-
tionale allure zou door sommige 
gasten als kil ervaren kunnen 
worden. 
BLENDER, Schiedamse Vest 91. 

Prijzen vanaf 7 euro.

Exotisch in Elit
De cocktailbar op de mooiste locatie van Rotterdam. bij het 
kleinste straaltje zon is het al heerlijk toeven met zicht op de 
Oude Haven. Geen betonnen vloer en leren fauteuiltjes hier, 
maar sfeervolle banken die je bijna het gevoel geven alsof je 
in een bruin café bent beland. Elit is naar eigen zeggen de ba-
kermat van de Pornstar Martini. Een cocktail van huisgemaakte 
vanillewodka en passievrucht. Mij klinkt dit iets te exotisch en 
erotisch in de oren, maar mijn wederhelft ziet ‘m wel zitten. de Mai Tai die 
ik bestel, is heerlijk verfrissend maar met een tikkeltje jaloezie kijk ik hoe 
de Pornstar Martini de volle aandacht van mijn vriendin heeft opgeslokt. 
Met de sfeer en gezelligheid maakt Elit absoluut een goede beurt. Helaas 
is de bar klein en snel bezet. Grote kans dus dat je niet meemaakt hoe 
jouw cocktail gemaakt wordt.  
ELIT, Wijnhaven 3. Prijzen vanaf 7,50 euro.

LASTIGE JONGENS
Niet alleen IPO had zijn thuisbasis op RDM Campus. Ook autotech-
niek is daar gevestigd. Al snel na de opening van RDM Campus 
ontstond er ruimtegebrek. De druk op de locatie was eigenlijk te groot. 
Er vond niet alleen (praktijk)onderwijs plaats, maar er waren ook re-
gelmatig congressen en er was bedrijvigheid van de daar gevestigde 
ondernemers. Het roosteren was een puzzel, en die puzzel kon vaak 
niet goed worden gelegd. 
Hoewel veel IPO-studenten hun hart verpand hadden aan het stoere 
en technische karakter van RDM Campus, ervaarden ook zij de prak-
tische problemen van de locatie. Vierdejaars Eelco: ‘Het was vooral 
leuk in het begin. Het werd al een stuk minder leuk toen we steeds 
meer moesten gaan delen met andere opleidingen. Het werd een ge-
doe, ook voor de docenten.’ 
‘Als meisje had je last van de jongens van het Albeda College: ze 
schreeuwden naar je, maakten obscene gebaren en geluiden’, vertelt 
tweedejaars Giulia. ‘Je voelde altijd dat er naar je gekeken werd’, zegt 
Amanda, ook tweedejaars. ‘Nu we op Academieplein zitten, doe ik 
wel weer eens een rokje aan. Dat zou ik op RDM Campus nooit heb-
ben gedaan.’

OMGEVING ALS PEDAGOOG
Langzaam rijpte het plan dat een verhuizing terug naar Academie-
plein een oplossing zou kunnen zijn. ‘Het zou in ieder geval goed 
zijn voor de instroom’, aldus Van den Bosch die een masteropleiding 
volgde en de situatie van het bacheloronderwijs op RDM Campus 
als casus nam voor haar onderzoek. IPO-docent Stephan Blom deed 
hetzelfde voor zijn master leren & innoveren, maar focuste zich op de 
pedagogiek van de leeromgeving. 
Verhuizen alleen zou geen dekkende oplossing zijn, wist het team. Niet 
alleen docenten dragen het pedagogische klimaat, dat doet ook de 
leeromgeving. IPO vroeg én kreeg van de directie van EAS (enginee-
ring & applied science) een eigen ruimte op Academieplein die ‘hele-
maal IPO’ zou worden. In deze vleugel werden in intensieve samen-
werking met de facilitaire dienst en enkele IPO-docenten een grote 
ontwerpstudio ingericht, een docentenkamer grenzend aan de studio 
en twee kleinere lokalen. Docent Stephan Blom: ‘Als beroepsgroep 

hebben we een eigen cultuur. Die sluit niet per se aan bij corporate 
identiteit van de Hogeschool Rotterdam. Daarom zien onze lokalen er 
anders uit dan de lokalen van commerciële economie. Huisstijldenken 
past niet bij het onderwijs. Het maakt je onderwijs anoniemer en dat is 
juist het tegenovergestelde van wat je wilt bereiken.’
Docent Stefan Persaud vult aan: ‘Alles hier ademt IPO. En dus tref je 
in onze vleugel geen ‘hogeschoolrood’ aan, net zo min als systeem-
plafonds. Bij ons is alles wit, het meubilair, de muren. Onze ruimtes 
lijken op hoe ontwerpbureaus er in de beroepspraktijk uitzien.’
Omdat de opleiding eigen lokalen heeft, is er meer fl exibiliteit in de 
roostering en is het eenvoudiger om op onverwachte situaties in te 
spelen. Ongeveer tien uur per week worden collegezalen bijgeboekt 
op Academieplein, maar de rest van het onderwijs vindt plaats in de 
eigen IPO-vleugel. Óf op RDM Campus, want de werkplaats kon niet 
meeverhuizen. ‘We gaan nu naar RDM als het meerwaarde heeft voor 
het onderwijs’, aldus Van den Bosch. Eerste- en tweedejaars zitten één 
dag per week op RDM, derde- en vierdejaars soms vaker, afhankelijk 
van stage en projecten. ‘En studenten zijn tevreden met deze situatie’, 
aldus Van den Bosch.
‘Hier kunnen wij de docent zijn die we willen zijn’, zegt Stephan Blom. 
‘In de studio lopen we op dinsdag bijvoorbeeld met drie docenten 
rond om tweedejaars te helpen bij hun opdrachten. Dat kán hier. En 
dat maakt ons onderwijs beter.’ ‘Laatst waren jongens aan het voetbal-
len in de studio’, zegt Persaud. ‘Dat is natuurlijk niet de bedoeling, 
maar we vonden het toch leuk. Het laat zien dat studenten dit ervaren 
als hun eigen plek.’

INSTROOM IS LAKMOESPROEF
En ze leefden nog lang en gelukkig? Dat ook weer niet. Hoewel 
studenten aangeven meer tevreden te zijn, is er ook heimwee 
naar dat rauwe RDM. De studio op Academieplein is ‘oké’, maar 
voor lang niet alle studenten had de verhuizing gehoeven. Ze vonden 
RDM lekker ‘technisch’, ‘industrieel’, ‘gezellig’. Maar er is ook be-
grip voor de keuze die de docenten hebben gemaakt, ‘alleen missen 
we de werkplaats’, vertelt Eelco. En Amanda zegt: ‘Het zou al beter 
zijn als we in de studio een wand hadden met een paar kleine gereed-
schappen. Dan kan je in ieder geval snel iets visueel maken.’
De echte lakmoesproef voor IPO begint nu, met de inschrijving 
voor het nieuwe collegejaar. Zal de instroom weer stijgen? Of op 
zijn minst minder dalen? Het zou een mooie beloning zijn voor een 
opleiding die zijn eigen identiteit zocht en vond. En misschien wel 
een ‘showcase’ voor de rest van de HR waar couleur locale tot beleid 
is verheven, denkt docent Stephan Blom. ‘Juist binnen de muren van 
een beroepsopleiding moet je een relatie zien met het beroep en de 
eigen identiteit. Zo maak je je onderwijs sterk en duurzaam.’ o

ACHTERGROND 

hebben we een eigen cultuur. Die sluit niet per se aan bij hebben we een eigen cultuur. Die sluit niet per se aan bij 

‘huisstijldenken 

PaSt niet 
Bij het onderWijs.’ Jonathan drinkt 

COCKTAILS

Luxe in Level
Verscholen in een zijstraat van de Meent ligt de kleine maar sfeervolle cocktailbar Level. 
Vanaf de grote bar kijk je langs de chesterfieldbanken op het terras. Na het frisje van de 
Mai Tai ben ik wel toe aan wat sterkers en mij wordt een Old Fashioned aangeraden. Een 
combinatie van bourbon whiskey en kruidenbitter, afgemaakt met een sinaasappelschil-
letje. Na tien minuten gieten, roeren en stampen staan de cocktails voor onze neus. Geser-
veerd in een kristallen tumbler is dit toch wel de ultieme mannencocktail. Met vierkante 

kaken lach ik het branderige gevoel in mijn keel na de eerste slok 
weg. de Mojito deluxe van mevrouw is daarentegen fris met 

pit. Het scheutje prosecco in plaats van mineraalwater maakt 
deze Caribische klassieker helemaal af. Met de presentatie 

is Level uniek. de zeer uitgebreide kaart zorgt ervoor dat 
je eigenlijk geen genoegen kan nemen met een enkel 

drankje. door het kleine terras kan het wel zo zijn 
dat je met mooi weer toch binnen moet zitten. 

LEVEL, Pannekoekstraat 76a. Prijzen vanaf  
7 euro.o Jonathan van Noord

Volgende keer: Jonathan eet ijs.
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ER ZULLEN ER ALTIJD TIEN ONDERAAN STAAN. MAAR VAN DE 53 IN DE 
KEUZEGIDS BEOORDEELDE VOLTIJDSOPLEIDINGEN van de Hogeschool 
Rotterdam, hebben de laatste tien nog heel wat ‘potentie’. In de 3,2 van 
scheepsbouwkunde (in de Keuzegids is dat een 32 van de 100) en in de 3,4 
voor verpleegkunde zit nog veel mogelijke verbetering. Ook de opleidingen 
autotechniek (4,2), informatica (4,6) en international business & languages 
(4,8) kunnen nog veel verbeteren. 
Na deze laatste vijf volgen nog zeventien opleidingen met scores tussen de 
5,0 en de 5,4 – scores die onder het landelijk gemiddelde van 5,6 tot 6,4 lig-
gen. De laatste tien, de laatste twintig, dat maakt dus niet zoveel uit: een fl ink 
aantal opleidingen moet aan de bak. Wat gaan ze doen?

Een rondgang langs verschillende opleidingsmanagers en directeuren laat een 
gevarieerd beeld zien. Opleidingen veranderen het curriculum of werken juist 
vooral aan de organisatie van de opleiding. De één heeft heel lang rooster-
problemen gehad (verpleegkunde), de ander moet aan de toetsing werken 
(culturele en maatschappelijke vorming) en een derde is in feite een nieuwe 
opleiding aan het opzetten (scheepsbouwkunde).
Bedrijfseconomie, de beste van de laatste tien opleidingen, gooit het roer he-
lemaal om en begint komend collegejaar een nieuwe propedeuse. Die moet 
studenten vooral meer structuur geven.

 ASSESSMENTS VOOR DOCENTEN 
Begin maart werd bekend dat directeur Ostara de Jager-Bes, van het in-
stituut voor Engineering en Applied Science (EAS), alle docenten van de 
opleiding autotechniek een assessment laat afl eggen. Daarin moeten ze 
laten zien dat ze de juiste pedagogische en didactische kwaliteiten hebben, 
maar ze moeten ook in een presentatie aan een panel deskundigen uit de 
autobranche laten zien dat hun vakkennis op orde is. In eerste instantie was er 
sprake van dat docenten aan de hand van deze assessment bemiddeld zouden 
kunnen worden naar ander werk. Nu dient hij vooral de ontwikkeling van de 
docenten zelf.
Deze maatregel wordt in ieder geval bij geen enkele andere opleiding van de 
hogeschool nagevolgd, vertellen onderwijsmanagers. Bij informatica moeten 
docenten wel veel aan deskundigheidsbevordering doen, vertelt onderwijs-
manager Miranda Valkenburg van die opleiding. ‘Het werkveld van deze op-
leiding is immers altijd in beweging.’ Valkenburg acht een assessment voor 
haar docenten niet nodig, ze heeft genoeg aan de gesprekscyclus en de vele 
overleggen en gesprekken met haar docenten.
Valkenburg: ‘Dat we laag scoren en hard werken om de kwaliteit en het ren-
dement te verbeteren, is helder. Dat laatste doen we sowieso, ook zonder 
bestuurlijke aandacht.’
Informatica heeft een nieuw, actueler curriculum ingevoerd, dit jaar voor de 
eerstejaars, en zoekt ook verbetering in het strenger handhaven van regels en 
afspraken. Ook bouwkunde, culturele en maatschappelijke vorming (cmv) en 
maatschappelijk werk en dienstverlening (mwd) vernieuwen hun curriculum.

 SCHEEPSBOUWKUNDE 
Scheepsbouwkunde is zonder twijfel een speciaal geval. De opleiding 
heeft een van de laagste scores van alle Nederlandse hoger beroepsoplei-
dingen in de Keuzegids. De Keuzegids baseert zich echter voor een belang-
rijk deel op de Nationale Studentenenquête (NSE) en die werd afgenomen 
toen scheepsbouwkunde nog bij Inholland zat, begin 2012. Per september 
2012 is de opleiding van Inholland naar de Hogeschool Rotterdam verhuisd. 
De HR biedt de opleiding dit schooljaar dus voor het eerst aan, samen met 
STC-Group aan de Lloydstraat. 
De opleiding is niet alleen verhuisd; in feite heeft het instituut waar het 
onder valt, de Rotterdam Mainport University of applied sciences (RMU), 
een volledig nieuwe opleiding opgezet, vertelt directeur Alco Weeke van de 
RMU. ‘Daar waren we al aan begonnen voordat Inholland scheepsbouw 
afstootte’, vertelt Weeke. ‘Het werkveld drong er bij ons op aan om zelf een 
opleiding scheepsbouwkunde op te zetten.’
Eerstejaars krijgen een nieuwe opleiding van een bijna volledig nieuw team. 
Van de veertien docenten die nu bij scheepsbouwkunde werken, zijn er 
vier van Inholland meegekomen. Ook de ouderejaars die zijn meeverhuisd, 
hebben dus ineens een grotendeels nieuw docententeam gekregen. Op een 
nieuwe locatie met nieuwe faciliteiten. 

 ACCREDITATIE 
Helaas gaat bij verhuizingen ook weleens wat mis. Zo zijn toch niet alle 
cijfers direct goed overgekomen, ook omdat er blijkbaar nog weleens wat 
mondeling ging bij Inholland, vertelt Weeke. Bovendien heeft de opleiding 
veel aanloopproblemen. Weeke: ‘De ICT werkte niet naar behoren en de 
koffi e was niet meteen goed beschikbaar. En we hebben ook weleens iets niet 
goed gecommuniceerd – of voor niets, omdat veel studenten het intranet nog 
niet wisten te vinden. Maar we werken hard aan de operationele kwaliteit. We 
hebben net weer een extra kracht aangenomen om dat op orde te krijgen.’

Dat moet wel, want tijdens het drukken van deze Profi elen is de NQA 
langsgekomen voor de accreditatie. Weeke, twee weken daarvoor: ‘Het zal 
spannend worden of we standaard drie, die gaat over de borging en kwaliteit 
van toetsing en afstuderen, gaan halen. De vraag is hoe ver ze in het verleden 
willen terugkijken. Ik kan niet alles uit het verleden terughalen.’
De afgelopen maanden vulden studenten weer een nieuwe NSE in. ‘Ik ben 
benieuwd wat daar uit gaat komen’, zegt Weeke.

 EINDE AAN HET RELATIVISME 
Daarin is hij niet alleen. Alhoewel verschillende opleidingen verschillende 
maatregelen nemen, komt uit de rondgang langs onderwijsmanagers en 
directeuren in ieder geval één constante naar voren. Vroeger plaatsten ma-
nagers nog graag een relativerende opmerking bij het belang van de studen-
tenenquête (want wat weten studenten nou van goed onderwijs, luidde de 
redenering, of: alleen de ontevreden studenten vullen de enquête in) maar 
daar hoor je tegenwoordig niets meer van.o Olmo Linthorst

ACHTERGROND

Bij scheepsbouwkunde:
‘het zal spannend worden of 

we standaard drie gaan halen.’

informatica, bouwkunde, cmv en mwd
vernieuwen hun curriculum.

de tien slechtst scorende opleidingen 
in de Keuzegids ondergaan met spoed 
een verbetertraject. dat is het eerste punt 
van het tienpuntenplan van het HR-bestuur. 
Wat doen opleidingen om van de onderste 
plaats af te komen? 
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LEAN IN IS HET BOEK VAN SHERyL SANDBERG, CHIEF 
OPERATING OFFICER VAN FACEBOOK EN NUMMER ACHT OP DE 
Fortune-lijst van de vijftig machtigste vrouwen van de wereld. 
Profi elen vroeg columnist Marjolein Stormezand (afgestudeerd 
WdKA, veelbelovend, maar nog steeds op zoek naar succes) 
om het boek te lezen. Worden we er wijzer van?
Sheryl Sandberg is de Amerikaanse droom. Een feministische 
Amerikaanse droom. En Lean In is haar feministische pamfl et. 
Een 'zelfhulpboek' voor vrouwen 'to lean in'. Een boek over 
vrouwen, werk en de weg naar succes. Waarbij de carrière 
geen ladder is maar een klimrek. 
In Lean In benoemt Sandberg de innerlijke barrières, onze 
vastgeroeste opvattingen over hoe een vrouw hoort te zijn, 
en de externe barrières, bijvoorbeeld een zwangerschap 
aankondigen in een mannenwereld. 'Vrouwen onderschatten 
zichzelf stelselmatig. Vele studies in het bedrijfsleven laten zien 
dat vrouwen hun eigen prestaties als slechter beoordelen dan 
die in werkelijkheid zijn, terwijl mannen hun eigen prestaties als 
beter beoordelen dan die in werkelijkheid zijn.' 
Soms gebruikt Sandberg dat typisch Amerikaanse toontje waar 
'wij' als 'nuchtere Nederlanders' niet heel erg van gediend zijn. 
Maar als je door de Amerikaanse opschepperij heen kijkt, 
vind je praktische tips en inspirerende verhalen. Het gaat ook 
over het gebrek aan zelfvertrouwen van vrouwen en waarom 
wij ervoor kiezen vanaf de zijlijn toe te kijken. Onze innerlijke 
strijd lijkt een grotere barrière dan de institutionele obstakels 
waar we mee te maken krijgen. We moeten dus leren om onze 
mond open te trekken en ons niet langer te conformeren aan 
een zelfverzonnen middeleeuws ideaal van hoe een vrouw 
hoort te zijn, maar gewoon sterk en gevoelig, professioneel en 
toch niet perfect durven zijn, dát leert Sandberg ons.
Laten we dit boek niet wegzetten als mutsig, want vrouwen 
zijn de grootste vijand van vrouwen. Laten we het lezen, en 
mannen ook, en een paar dingen overnemen en integreren 
in onze manier van denken. Zodat vrouwen met succesvolle 
carrières een vanzelfsprekendheid worden en geen 
uitzondering meer zijn.o Marjolein Stormezand

 BOEK 

BYE BEA
‘We gaan het serieus aanpakken’, zei Beatrix vlak voor ze de 
troon besteeg. Serieuzer dan haar ouders in ieder geval. Met bijna 
benauwende plichtsbetrachting, een bedachtzame echtgenoot en God 
als ‘schild ende betrouwen’ stuurde beatrix het koningschap naar kalme 
wateren. Tot het jaar 2000. Toen begonnen de zware jaren waarin haar 
man en haar ouders stierven, waarin haar huis ineens toneel werd 
van de ene affaire na de andere (Margarita, de twee buitenechtelijke 
dochters van prins bernhard) en waarin het ooit zo Oranjegezinde volk 
een populistische beweging omarmde die zij verafschuwde. In het boek 
beatrix. dwars door alle weerstand heen schetst journalist Jutta Chorus 
het portret van beatrix in die zware jaren. 
Uitgeverij Atlas Contact, 19,95 euro.

 BOEK 

LESSEN VAN EEN CARRIÈREVROuW  
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GROOS OP HEt ROttERDAMSE PRODuCt
Groos is Algemeen Beschaafd Rotterdams voor ‘trots’. En trots mogen 
we zijn op al het moois dat Rotterdamse kunstenaars, ontwerpers 
en andere makers produceren. Sinds kort kun je deze spullen (mode, 
design, delicatessen, muziek, literatuur, etc.) bekijken en kopen in het 
hippe warenhuis GROOS dat gevestigd is in het Schieblock. Er is ook 
werk van oud-studenten van de WdKA en HR te koop, zoals kleding van 
Charlotte Kan en de fi jne breisels van Granny’s Finest.
GROOS, Schiekade 203. Open: di-do 10.30-19.00 uur, 
vr 10.30-21.00 uur, za 10.30-18.00 uur.

TiP 

TiP 

TOEN PAULO NUNES IN 2009 ALS SPORT&SPEL-BEGELEIDER AAN DE 
SLAG GING IN SPEELCENTRUM WEENA, DACHT HIJ TWEE DINGEN. 
Zijn eerste gedachte was: ‘Wat een mooie speeltuin!’ De tweede: 
‘Waar zijn de kinderen?’ Hij trok de wijk in en ging naar hen op zoek. 
Hij vond ze op pleinen. Paulo stapte op de kinderen af en vertelde hoe 
hij heette en dat hij op die en die dag in de speeltuin aan het Weena te 
vinden was.
De kinderen kwamen, en dit is het wonder: ze zijn er nog steeds. Paulo 
speelt voetbal met hen, maar ook basketbal, handbal en hockey. Of 
tikkertje en verstoppertje met de kleinsten. In de winter is er ook een 
ijsbaan waarop wordt geschaatst.
‘Een kind moet een kind kunnen zijn in de speeltuin’, zegt hij. Maar 
dat is niet altijd even vanzelfsprekend. Paulo vertelt over de kinderen 
van zijn speeltuin; jongens en meisjes die ADHD hebben, of uit een 
moeilijk gezin komen. Kinderen die altijd ruzie zoeken. ‘We hebben een 
aantal regels’, zegt Paulo. ‘Je mag hier niet schelden en vechten, maar 
sommige kinderen vinden dat ze hun broertje wel mogen slaan.’ Paulo 
geeft dan een waarschuwing. Bij de derde keer is het voorbij, en moeten 
de ouders komen.
Zelf heeft hij twee kleine kinderen, een peuter en een kleuter. Ik 
vraag of hij nooit moe is. De 47-jarige Paulo schudt zijn hoofd. ‘Mijn 
vriendin zegt dat ik zelf een kind ben’, antwoordt hij. ‘Ik neem op een 
dag misschien vijf minuten pauze.’ Het is door deze energie dat de 
kinderen van Speelcentrum Weena net dat ene streepje meer geven. 
Sommigen komen speciaal voor Paulo Nunes.
Aan het begin van het jaar was hij even bang dat hij zijn baan zou ver-
liezen. De speeltuinen in Rotterdam moeten bezuinigen. Vier collega’s 
van Paulo verloren hun baan, hijzelf ging van 24 uur naar 16 uur per 
week. Maar elders in de stad is het erger. Paulo noemt de speeltuin op 
de Heemraadssingel. ‘Die wordt alleen open- en dichtgedaan’, zegt hij. 
‘Er wordt niet opgeruimd, er is geen toezicht.’ Hij vertelt over kinderen 
die elkaar pesten, over kleuters die zich aan spuiten hebben geprikt.
VVD-fractievoorzitter Maarten van de Donk stelde onlangs dat Rot-
terdamse speeltuinen ‘heus wel blijven draaien’. Zijn oplossing: vrijwil-
ligers. Ik denk aan Paulo Nunes, aan de lege pleinen en zijn tomeloze 
energie. Ik denk aan het wonder van het Weena. De stad zou hem 
moeten koesteren. Hij is broodnodig.o

Ernest van der Kwast is schrijver. 
Vorig jaar verscheen zijn boek: Giovanna’s navel. 

WONDER
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Studenten en medewerkers van de Hogeschool Rotterdam kunnen een 
gratis mini-advertentie voor niet-zakelijke mededelingen plaatsen. Bui-
tenstaanders (met een commercieel doel) kunnen tegen betaling een 
mini-advertentie plaatsen, kosten �25,- excl. btw per 25 woorden of een 
veelvoud daarvan. Aanleveren via profi elen@hr.nl.

mini’s

DAMESENHERENKAPPER.NL Knippen voor € 11,-. Studenten- 
kapper ’t Pakhuis, Oostzeedijk 316, Rotterdam (let op, ziet eruit als 
een antiekzaakje), tel 010-411 32 09. de kapper gaat ook koken! 
Kijk ook eens op dekokendekapper.nl.

SLOEPROEI(ST)ER(S) GEZOCHT! Met de HR-sloep Polyester trai-
nen wij op de maandagavonden van 17-18 uur. Er zijn nog en-
kele bankjes vrij. Kom vrijblijvend een keer meetrainen! Info: Mark 
Smit. m.j.smit@hr.nl.

DE LIER VERKEERSOPLEIDINGEN Oostzeedijk 154. Lid bOVAG. 1e tien 
autorijlessen € 19,50 per les, daarna € 26,50 per les. Speciaal studen-
tenpakket! 40 lessen à € 22,50,- per les. Telefoon 010-425 77 26.

Gratis KUNSTMUUR VOOR STUDENTEN in Galerie Le Symbole. 
Van Oldenbarneveltstraat 134 te Rotterdam. Commissie 35%. 
Mail: b.vangorsel@gmail.com.

WONEN IN CULTUREEL ROTTERDAM? Tegenover 
Hogeschool aan de Rochussenstraat 49a met voor 
uitzicht op NAI en achter op tennisbaan schitte-
rend modern appartement te koop van 175m2 
met 35 m2 dakterras. Interesse? Scan de QR code 
of bel 010 436 33 80. bekijk de fotofl yer bij de 
ingangvan HR Museumpark.

ERNEST VAN dER KWASTCOLUMN

FoLLoW uS:

tWitteR.Com/profielen

FaCebook.Com/Profielen

PRoFieLen.HR.nl



Hoe ben je bij de Nationale Reserve gekomen?
‘Ik heb altijd iets met het leger gehad. Zo waren 
mijn opa en vader dienstplichtig en wilde mijn 
broer bij de mariniers. Zelf wilde ik niet 
fulltime het leger in. Toevallig hoorde ik in de 
kroeg over de reserve. Toen was ik meteen 
verkocht.’

Wat doen jullie zoal?
‘Onze taak is het bewaken en beveiligen van 
het Nederlands grondgebied. dat kan 
uiteenlopen van het beveiligen bij militaire 
operaties tot het vullen van zandzakken bij een 
dijkdoorbraak. Zolang het maar in Nederland 
is.’

Is het te combineren met je studie?
‘Jazeker. Ik zie het zelfs als de ideale 
studentenbaan. doordeweeks zit ik in de 
schoolbanken en één weekend per maand lig ik 
geschminkt in het veld. Tenslotte hebben we 
één keer per jaar een grote oefening, in de 
vakantie. En dat voor een leuk salaris.’

Nooit spijt gehad dat je niet voor de 
Landmacht hebt gekozen?
‘Nee, ik hou er gewoon van om met jongeren te 
werken en les te geven. door de NATRES is het 
romantische beeld van de Landmacht er bij mij 
ook van af. Het is gewoon heel hard werken.’

Over vijf jaar...
‘Hoop ik als docent aan de slag te zijn bij 
Defensie. dan pak ik het beste van twee 
werelden.’

Mooiste ervaring als reservist?
‘Dat was toen we een vliegveld moesten 
bewaken. Vanuit het niets vulde de lucht zich 
met helikopters die net terugkwamen van een 
oefening. dan sta je even oog in oog met een 
Apache en Chinook helikopter. dat zijn echt de 
krenten in de pap.’o Jonathan van Noord

 Doordeweeks is Raoul Anker (23) 
 een doodgewone derdejaars op 
 de HR. Maar in het weekend wil hij 
 liever aangesproken worden met 
 soldaat eerste klas Anker. Al drie 
 jaar zit deze student bij het Korps 
 Nationale  Reserve (NATRES). 

RAOUL ANKER (23)
Derdejaars lerarenopleiding 

maatschappijleer
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WIE-WAT-WAAR

ACCOUNTMANAGERS AANSLUITING
010-794 40 73
aansluiting@hr.nl

BEDRIJFSBUREAU 
STUDIEVOORBEREIDING
Museumpark H01.038,
010-794 60 00 
 
STUDENTEN SERVICE CENTER
Museumpark visitor centre,
010-794 42 00
Open: 9.00-17.30 

CENTRALE MEDEZEGGENSCHAPSRAAD 
(CMR)
Museumpark H, 010-794 45 18

CENTRUM VOOR TOPSPORT EN STUDIE
Contactpersoon: Coen duiverman
Kralingse Zoom N1.116, 010-794 62 44

COPySHOPS XEROX
Academieplein: 010-794 49 16
Kralingse Zoom: 010-794 62 18
Museumpark: 010-794 42 01

DECANEN
Wil je een afspraak maken met een 
studentendecaan? Of wil je informatie 
over de werkzaamheden van het 
decanaat?

Ga dan naar http://hint.hro.nl/
studentendecanaat

LET OP, er zijn decanen aanwezig op 
de vier hoofdlocaties van de Hogeschool 
Rotterdam (Academieplein, Kralingse 
Zoom, Museumpark, Wijnhaven 61) 
en bij de Pabo dordrecht. 
Studeer jij op een andere locatie dan de 
bovengenoemde, kijk dan goed op de 
webpagina naar 'Wie zijn de decanen?' 
om te zien tot welke locatie jij 
je moet wenden.

HR SERVICES
Rochussenstraat RS.11.011
010-794 43 02 / fax 010-794 43 69

INTERNATIONAL OFFICE
Kralingse Zoom, K.b2.126, 
010-794 60 05, internationaloffi ce@hr.nl
hint.hr.nl/intoff. balie dagelijks open van 
10-12 en 14-16

KEUZEONDERWIJS
Voor vragen over keuzeonderwijs 
(keuzevakken en minors)
Rochussenstraat 198. RS.00.411, 
010-794 45 22, keuzeonderwijs@hr.nl 

MEDIATHEKEN
Info op http://mediatheek.hro.nl 
Catalogus op http://vubissmart.hro.nl

Academieplein
010-794 48 20. Open: ma/di/do 8.30-
21.00, wo/vr 8.30-17.00

Dordrecht
078-611 26 15. Open: ma 15.00-18.30, 
di 09.00-12.30 en 18.00-20.30, wo 
10.00-14.00, do 10.00-15.00, vr 10.00-
14.00

Kralingse Zoom
010-794 62 78. Gebouw II, K.N1.104. 
Open: ma/di/do 9.00-16.30, wo 9.00-
21.00, vr 9.00-16.30

Museumpark
010-794 43 93. Open: ma t/m do 8.30-
21.00 u en vr 8.30-16.30 
 
Wijnhaven
010-794 47 02 (balie), 010-794 47 
73 (kunstkelder), 010-794 46 54 
(werkkamer).
Open: ma t/m do 8.30-21.00, 
vr 8.30-17.00

Nb: Tijdens schoolvakanties zijn er 
gewijzigde openingstijden!

READERSHOPS
Academieplein
kelder: A.K.24. Open: ma/do: 8.30-18.30, 
di/wo: 8.30-16.30 en vr: 8.30-15.30
Kralingse Zoom 
In Selexyz. Open: ma t/m vr 9.00-17.00
CoM: Studie bijdehand
Museumpark
MP. L00.307
Open regulier: ma/do  9.00-10.30, 
13.00-14.00, 17.30-18.30, di/wo/vr 
9.00-10.30,13.00-14.00. Aangepaste 
openingstijden in de eerste lesweek van 
een kwartaal en tijdens de introductie 
week. ma/do 9.00-12.30, 13.00-
15.00, 17.30-18.30, di/wo/vr 9.00-
12.30,13.00-15.00.

SERVICE DESK ICT
010-794 44 11
Kijk voor de openingstijden op Hint
Academieplein, b.1.02, ictac@hr.nl
Kralingse Zoom, 01.425, ictkz@hr.nl
Museumpark, MH01.321, ictmu@hr.nl
Wijnhaven/Blaak, 0.316, ictwi@hr.nl

STUDENT AAN ZET (PEERCOACHING)
Museumpark MP.H00.050, 
010-794 51 06. Open: ma-vr 9.00-17.30

MENTORATEN
AMANI
Voor Marokkaanse studenten
010-794 40 68, amani@hr.nl
ANTUBA
Voor Arubaanse en Antilliaanse 
studenten, 
010-794 53 29,www.antuba.nl, antuba@
hr.nl 
MAKANDRA
Voor Surinaamse studenten
010-794 40 68, makandra@hr.nl
LALE
Voor Turkse studenten
010-794 40 68, lale@hr.nl, 
mentoraatlale.hyves.nl.

STEUNPUNTEN
POWERPLATFORM 
Voor en door studenten met een 
functiebeperking
Kralingse Zoom, 010-794 62 48, www.
powerplatform.nl. 

STUDERENDE OUDERS AAN ZET
Voor (a.s.) studerende ouders
010-794 51 13, 
studerendeoudersaanzet@hr.nl

SUPPORTTEAM 21+ EN DEELTIJD
Voor 21+ en deeltijdstudenten
010-794 51 06, supportteam@hr.nl

STUDIEVOORLICHTING EN 
STUDIEKEUZEBEGELEIDING
Museumpark visitor centre, 
010-794 44 00,  
studievoorlichting@hr.nl
Open: ma/vr. 9.00-17.30

DE TAALDESK & HELPDESK EXACT 
Algemene vragen over taal 
(zowel Nederlands als Engels) en 
bijspijkermodules kunnen gesteld 
worden via taaldesk@hr.nl.
Voor vragen over bijspijkermodules 
voor exacte vakken (natuur-, wis- en 
scheikunde), mail helpdeskexact@hr.nl.

POST HBO
Transfergroep Rotterdam
transfergroep@hr.nl
www.transfergroep.nl
010-794 68 00

VERTROUWENSPERSONEN 
VOOR STUDENTEN
Academieplein
Clemens Peters: c.m.j.b.peters@hr.nl
Annette detzel: a.detzel@hr.nl
Kralingse Zoom
Jan Roel van Zuilen: j.r.van.zuilen@hr.nl
bertine van Hillo-Visser: 
b.e.van.hillo-visser@hr.nl
Museumpark 
Marleen braat: m.h.braat@hr.nl
Vacature
Rochussenstraat
Gertruud bartels van der Ham: 
g.m.e.bartels-van.der.ham@hr.nl 
Henk Vermeulen: 
h.j.m.m.vermeulen@hr.nl 
Wijnhaven/Blaak 
Jocé bloks: j.a.l.h.bloks@hr.nl
Marijke Hagen-Sallevelt: 
m.g.j.t.hagen-sallevelt@hr.nl 

VERTROUWENSPERSONEN
VOOR PERSONEEL
John beentjes: j.c.w.beentjes@hr.nl
Gertruud bartels: 
g.m.e.bartels-van.der.ham@hr.nl

ADRESSEN OPLEIDINGEN
Hogeschool Rotterdam
Postbus 25035, 3001 HA Rotterdam
Telefoon (010) 794 00 00

Academieplein
• Instituut voor Engineering en 
Applied Science
• Instituut voor Gebouwde Omgeving
G.J. de Jonghweg 4-6, 3015 GG 
Rotterdam
Telefoon (010) 794 48 41

Blaak/Wijnhaven 61
• Instituut Willem de Kooning Academie 
Wijnhaven 61, 3011 WJ Rotterdam
Telefoon (010) 794 47 47
blaak 10, 3011 TA Rotterdam
Telefoon (010) 794 47 50

Kralingse Zoom
• Rotterdam Business School
• Instituut voor Commercieel 
Management
• Instituut voor Financieel Management
Kralingse Zoom 91, 3063 Nd Rotterdam
Telefoon (010) 794 62 01

Lloydstraat
• Rotterdam Mainport University of 
applied sciences
Lloydstraat 300, 3024 EA Rotterdam
Telefoon (010) 448 64 00

Museumpark
• Instituut voor Lerarenopleidingen
• Instituut voor Sociale Opleidingen
• Instituut voor Bedrijfskunde
• Transfergroep Rotterdam
Museumpark 40, 3015 CX Rotterdam
Telefoon (010) 794 43 33

Pabo Dordrecht
Achterom 103, 3311 Kb dordrecht
Telefoon (078) 611 26 00

Pieter de Hoochweg
• Rotterdam Academy
Pieter de Hoochweg 129, 3024 bG 
Rotterdam
Telefoon (010) 794 65 16

RDM Campus
• Instituut voor Gebouwde Omgeving
• Instituut voor Engineering en Applied 
Science
• Academie van Bouwkunst
RdM Kade 59, 3089 JR Rotterdam
Telefoon (010) 794 92 00

Rochussenstraat 
• Instituut voor Gezondheidszorg
Rochussenstraat 198
3015 EK Rotterdam
Telefoon (010) 794 55 56

Wijnhaven 99/107
• Instituut voor Communicatie, Media en 
Informatietechnologie
Wijnhaven 107, 3011 WN Rotterdam
Telefoon (010) 794 80 00
Wijnhaven 99: (010) 794 66 00

WIE BEN JIJ DAN?



 Lees Profi elen 
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